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„Cel ce răstignire ai răbdat şi moartea ai stricat şi ai înviat din morţi, împacă 
viaţa noastră, Doamne, ca un singur Atotputernic”(Laudele Învierii)

Domnul Iisus Hristos, Fiul lui 
Dumnezeu, Unul din Sfânta 

Treime, S-a întrupat pentru noi şi a 
noastră mântuire (art. 3 din Crez), a 
suferit, a fost dat la moarte şi a treia 
zi a înviat din morți. Învățătura orto-
doxă despre Învierea Domnului nu 
este separată de întreaga lucrare de 
Răscumpărare, de ridicare a omului 
din îndepărtarea sa de Dumnezeu. 
Astfel, ea nu trebuie separată nici de 
Răstignirea şi moartea Sa pe Cruce. 
Slava Învierii este astfel ascunsă în 

taina Crucii. Învierea Mântuitorului nostru Iisus Hristos este şi rămâne 
taină, oricât am vorbi noi despre Învierea Domnului Hristos nu putem 
ajunge la o înțelegere deplină. Există o alcătuire între catavasiile Crucii 
în care Învierea este prezentată ca „cea mai presus de lume Înviere a lui 
Hristos Dumnezeu“, adică ceva care este mai presus de ceea ce putem 
noi înțelege cu puterile firii omeneşti şi de fapt este mai presus de ceea 
ce putem înțelege noi deplin. Părintele Teofil Părăian spunea: „fiecare 
Evanghelist prezintă Învierea Domnului Hristos ca realitate, nu o expli-
că, nici nu face aprecieri asupra Învierii, ci fiecare Evanghelist prezintă 
Învierea ca o realitate, ca ceva care s-a întâmplat”.
Învățătura despre Învierea Domnului nostru Iisus Hristos se află în cen-
trul credinței creştine: „Dacă Hristos n-a înviat, zadarnică este credința 
voastră... Dar acum Hristos a înviat din morți, fiind începătură a Învierii 
celor adormiți“, spunea Apostolul Pavel (I Corinteni 15, 17, 20). Uma-
nitatea întreagă se bucură de Învierea Domnului, căci Răscumpărarea 
este adusă pentru toţi oamenii, din toate timpurile şi toate locurile. Tot 
Sfântul Apostol Pavel scria: „Căci pentru aceasta a trăit şi a murit şi a învi-
at Hristos, ca El să stăpânească şi peste morți şi peste vii” (Romani 14, 9).   
Mântuirea obiectivă sau Răscumpărarea, care are la bază dragostea ne-
măsurată a lui Dumnezeu faţă de noi oamenii (Ioan 3, 16), cuprinde 
taina eliberării noastre din robia păcatului şi a morţii, prin Întruparea, 
Viaţa, Pătimirile, Moartea şi Învierea Mântuitorului Hristos. Sfântul 
Vasile cel Mare († 379) tâlcuieşte dragostea şi smerenia Domnului 
Hristos faţă de noi prin cuvintele: „Pentru aceste binefaceri veşnice Fiul 
Celui Preaînalt S-a făcut pentru noi Dumnezeu între oameni, pentru 
trupul cel stricat Cuvântul S-a făcut trup şi a locuit între noi; cu noi, cei 
nerecunoscători, Binefăcătorul; la cei ce locuiesc în întuneric, Soarele 
dreptăţii; pe Cruce, Cel fără prihană; în moarte, Viaţa; în iad, Lumina; 
pentru cei căzuţi, Învierea”. 
Credem şi mărturisim că Iisus Mântuitorul ne dă o pace şi o bucurie 
deplină, pentru că El dă ceea ce trebuie sufletului nostru, iar ceea ce 
trebuie sufletului este, înainte de toate, scăparea şi uşurarea lui de sub 
greutatea păcatului. Domnul Iisus Hristos ne dă o pace deplină, pentru 
că El ne-a împăcat cu Tatăl Ceresc. Dumnezeu a voit ‒ şi voieşte – să 
împace totul cu Sine prin Iisus Hristos, făcând pace cu noi prin Sângele 
Crucii Sale (Coloseni 1, 20). Aceasta este adevărata pace. Aici este izvo-
rul păcii celei adevărate: împăcarea noastră cu Tatăl Ceresc, prin Jert-
fa cea Sfântă a Fiului Său. Despre această pace zicea Apostolul Pavel: 
„Vă rugăm fierbinte ‒ ca şi când Dumnezeu v-ar îndemna prin noi ‒ în 
numele lui Iisus Hristos, împăcaţi-vă cu Dumnezeu” (II Corinteni 5, 
20). Domnul Hristos ne arată că pacea sufletelor noastre este şi semnul 

împăcării cu Dumnezeu prin iertarea păcatelor cu puterea Sfântului 
Duh. Aşadar, Biserica ne învaţă că Hristos a adus pacea între oameni 
şi cu Dumnezeu prin jertfa pe Cruce. Ceea ce era vrăjmăşie, căci sta-
bilise o separaţie între om şi Dumnezeu, a fost desfiinţat pe Cruce prin 
Jertfă, oferirea de Sine a lui Hristos. Urmarea mândriei şi a neascultării 
lui Adam a fost separarea de Dumnezeu, urmarea smereniei Omu-
lui-Dumnezeu şi a ascultării până la moarte „şi încă moarte pe Cruce” 
(Filipeni 2, 8), a fost împăcarea cu Dumnezeu. Toate cele ce se aflau se-
parate de Dumnezeu, întreaga creaţie suferindă după păcatul lui Adam, 
a fost readusă, prin jertfa lui Hristos, înaintea lui Dumnezeu-Tatăl, 
împăcată şi răscumpărată din moarte. Sfântul Chiril al Alexandriei († 
444) explică taina Crucii prin faptul că la Dumnezeu-Tatăl nu se poate 
ajunge decât în stare de jertfă, iar jertfa adevărată, în numele omenirii, 
nu o putea aduce decât Cel fără de păcat, Cel împăcat cu omenirea.   
Mântuirea fiecăruia dintre noi constă în însuşirea prin har, credinţa şi 
fapte bune a ceea ce Hristos însuşi a făcut pentru noi toţi prin Întru-
parea, învăţătura, Pătimirile şi Jertfa Crucii şi prin Învierea din morţi, 
pecetluind această lucrare mântuitoare prin Înălţarea Sa la Ceruri întru 
slavă de-a dreapta Tatălui, fiind unul dintre noi, dar ca Dumnezeu-O-
mul în Treime, în relaţia de comuniune cu Tatăl şi cu Duhul Sfânt, pri-
vind spre noi oamenii şi rămânând şi în comuniune cu noi oamenii pe 
drumul spre El, ajutaţi de El prin lucrarea Duhului Sfânt.
Sfinţii Părinţi, stăruind asupra  relaţiei lui  Hristos cu firea Sa umană, 
accentuează foarte mult efectul jertfei Golgotei în restaurarea, înnoirea, 
sfinţirea şi îndumnezeirea firii umane în Hristos şi, prin ea, în toţi care  
cred şi se încorporează în Hristos prin Botez, Mirungere şi Euharistie 
ca membri ai Trupului Său, Biserica.  
Viaţa  creştinului pe pământ are sens şi valoare numai în măsura în 
care acesta se preocupă de propria sa mântuire şi o dobândeşte în mod 
real prin comuniunea harică cu Hristos, ca  mădular al Trupului Său, 
Biserica. Fără comuniunea cu Hristos şi fără rămânerea în această co-
muniune ca mădular al Bisericii nu-i posibilă mântuirea omului şi cu 
atât mai mult creşterea în Hristos a creştinului până la măsura vârstei 
deplinătăţii lui Hristos (Efeseni  4, 13). Dar fără această Comuniune şi 
rămânere în comuniune cu Hristos în Biserică şi cu Biserica, creştinul 
nu-şi poate realiza nici comuniunea cu semenii săi de care într-un anu-
mit fel depinde însăşi mântuirea sa.   
Prelungirea lui Hristos Cel înviat în noi şi sfinţirea noastră a tuturor 
are loc în Biserică prin tot ceea ce face Hristos în ea pentru mântuirea 
noastră sau mai exact prin încorporarea noastră în Hristos ca mădulare 
ale Trupului Său, Biserica; şi creşterea noastră în comuniunea cu Hris-
tos, care implică purificarea continuă de patimi şi unirea tot mai strânsă 
cu El prin Sfintele Taine. Prin Botez ne facem părtaşi darurilor morţii şi 
Învierii lui Hristos, iar prin Sfânta Împărtăşanie ne întâlnim şi creştem 
continuu în comuniunea cu Hristos Cel mort şi înviat pentru a noastră 
mântuire. Învierea lui Hristos ne dă puterea să ducem adevărata luptă: 
lupta împotriva patimilor şi lupta pentru comuniunea şi  asemănarea 
tot mai mare  cu  Hristos.
Mântuitorul nostru Iisus să ne dăruiască pacea Sa, precum şi bucuria 
Femeilor Mironosiţe şi a Apostolilor, care L-au întâlnit pe Domnul În-
viat. Această pace şi bucurie sfântă să se sălăşluiască între noi toţi, în 
sufletele şi în familiile noastre. 
HRISTOS A ÎNVIAT!
Pr. Romică Nicolae Enoiu



SCRISOARE PASTORALĂ LA ÎNVIEREA DOMNULUI

MOARTEA ȘI ÎNVIEREA LUI HRISTOS – IMNUL DE 
IUBIRE A LUI DUMNEZEU PENTRU OM
CĂTRE TOT CLERUL, CINUL MONAHAL SI POPORUL DREPTSLĂVITOR DIN ÎN-
TREAGA ARHIEPISCOPIE

„În Cel înviat, în trupul Său proslăvit, în însăși deschizătura rănilor Sale, nu mai domnește 
moartea, ci Duhul Sfânt, Suflarea de viață. Iar Crucea de biruință și de lumină, după care 
ne modelează Botezul, poate de acum să transforme situația cea mai disperată în moar-
te-înviere, în Paști, în « trecere » spre veșnicie”. (Olivier Clément, Întrebări asupra omului, 
Alba Iulia 2019, p. 177) 

Preacuvioşi şi Preacucernici Părinți, 
Preacuvioase Maici, 
Iubiți frați şi surori, 

Hristos a înviat!
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Marea sărbătoare a Învierii Domnului nostru Iisus Hristos, Săr-
bătoarea sărbătorilor, ne face să tresăltăm an de an de bucurie. Prin 

Înviere, sensul vieții noastre s-a schimbat. Chiar dacă trecem prin clipe atât 
de grele, datorate pandemiei, ne regăsim astăzi copleşiți de dragostea Celui 
care a lăsat totul pentru noi şi ne-a vindecat de moarte. A venit, lăsând sânul 
Preasfintei Treimi, pentru a împlini voia Tatălui ceresc, aşa cum ne spune 
chiar El în Evanghelia Sf. Ioan. 
Înainte ca Mântuitorul să se lase în mâna celor care Îl vor face să pătimească 
bătăi şi scuipări şi ocară şi Cruce şi Moarte, îi învață pe ucenicii Săi cum să 
trăiască atunci când El nu va mai fi cu ei. Apoi le arată că unitatea care este 
între El, Fiul lui Dumnezeu şi Tatăl, este şi între ucenicii Săi şi El. Sau dacă 
nu este, această unitate trebuie să fie. Recunoaştem deja în aceasta Biserica. 
Legătura unității dintre El şi ucenici o arată a fi ca şi cea dintre El şi Părintele 
ceresc. Această legătura este dragostea! Niciodată nu a vorbit Mântuitorul 
despre dragoste atât de mult precum în aceste ultime clipe ale vieții Lui pe-
trecute cu ucenicii.
Poruncă nouă dau vouă, să vă iubiți unul pe altul, precum Eu v-am iubit pe 
voi, așa și voi să vă iubiți unul pe altul. În aceasta vor cunoaște toți că sunteți 
ucenicii Mei, dacă veți avea iubire unii către alții. (In 13, 34-35)
Deci iată că lasă şi un semn Mântuitorul, semn clar că unitatea aceasta, din-
tre ucenici şi El şi dintre El şi Părintele ceresc, nu este altceva decât IUBI-
REA. Nu le spune: să vă iubiți cu o iubire oarecare, ci cu iubirea cu care Eu 
v-am iubit pe voi. Dar când le spune ucenicilor aceasta? Atunci când ei încă 
nu ştiau cu ce iubire i-a iubit pe ucenici, pentru că nu intrase încă în iureşul 
răutății omeneşti care dorea moartea Lui. 
Cel ce are poruncile Mele și le păzește, acela este care Mă iubește; iar cel ce Mă 
iubește pe Mine va fi iubit de Tatăl Meu și-l voi iubi și Eu și Mă voi arăta lui. 
... Dacă Mă iubește cineva, va păzi cuvântul Meu, și Tatăl Meu îl va iubi, și 
vom veni la el și vom face locaș la el. (In 14, 21-23).
Dumnezeu pune condiția esențială pentru ca El să vină în noi: nu se poate 
arăta celui care nu-L iubeşte. Pentru că iubire cu sila nu se poate, şi iubirea 
din obligație nu este iubire liberă este doar din teamă şi interes, după cum 
ne spune şi Sf. Vasile cel Mare. Ne încredințează Hristos nu numai că El se 
va arăta celui care Îl iubeşte, ci şi Tatăl. Ce înseamnă că El se arată? Înseam-
nă că Dumnezeu se face înțeles şi se descoperă celui care Îl iubeşte. Și mai 
mult: vom veni și vom face locaș în el. Adică, putem spune, Dumnezeu îşi 
mută cerul prin iubire, în lăuntrul nostru. Cum să mai vrem să facem altce-

va decât să iubim, dacă ştim că Dumnezeu transformă în Cer sufletul care 
Îl iubeşte? Dar noi începem să Îl căutăm pe Dumnezeu undeva departe, 
uneori încercăm să dăm munți la o parte. Însă acei munți pe care trebuie 
să îi mutăm nu se găsesc în altă parte decât în noi, în inima noastră, în noi 
înşine. Și dacă o luptă trebuie dusă, aceea este lupta de a-L iubi pe Hristos, 
care ne spune în continuare: 
Precum m-a iubit pe mine Tatăl, așa v-am iubit și eu pe voi. Rămâneți în 
dragostea mea. (In 15, 9)
Ce taină! Dar iată că aici Iisus ne descoperă ce fel de relație este între El 
şi Tatăl, în Sfânta Treime, că relația între Dumnezeu Tatăl şi Fiul şi între 
Dumnezeu Tatăl şi Fiul şi Sfântul Duh, este o relație veşnică de iubire. Hris-
tos revelează, învață pe ucenici, şi prin ei şi pe noi, cele pe care le trăieşte 
în sânul Preasfintei Treimi, descoperă taina pe care o trăieşte din Veşnicie: 
Dumnezeu vorbeşte despre El-Însuşi şi despre legătura de iubire care este în 
unitatea Lui, în Sfânta Treime! Dar ce iubire Îl trimite pe Hristos pe pământ, 
să moară pe cruce? Care iubire Îl trimite pe EL înspre noi, să ia asupra Lui 
păcatul nostru, să fie ocărât, schingiuit, bătut, batjocorit, încoronat cu spini 
şi țintuit cu cuie în mâini şi în picioare şi împuns cu suliță în coastă? Ne 
spune tot prin Sf. Ioan: 
Atât de mult a iubit Dumnezeu lumea încât pe Fiul Său cel Unul Născut L-a 
dat, ca tot cel ce crede într-Însul să nu piară, ci să aibă viață veșnică. (In 3,16)
Care dragoste este aceasta? Ce dragoste face Dumnezeu să pătrundă în ome-
nire, dându-L pe propriul Său Fiu? Dumnezeu trimite Cuvântul care desco-
peră voia Lui, însă în final Hristos-Cuvântul nu mai spune nimic. Înaintea lui 
Pilat şi a lui Caiafa a tăcut. Înaintea poporului care striga: ”răstigneşte-L, răs-
tigneşte-L” a tăcut şi acolo. Ce dragoste face Dumnezeu să pătrundă în noi, ce 
dragoste trimite sufletului nostru prin Fiul Său, dar şi în propriul nostru sânge 
şi în propria noastră carne, în omul întreg? Propriul Sânge şi propria Carne a 
Fiului Său, îndumnezeite prin Întruparea Sa. Vedem venind spre noi chipul 
lui Avraam, care, încercat fiind în dragostea şi ascultarea lui față de Dumne-
zeu, a acceptat să îşi sacrifice propriul fiu pentru El. Avraam de fapt preînchi-
puia în jertfa lui pe cea pe care o va face Dumnezeu Tatăl Însuşi pentru noi. Și 
dacă Cel pe care Îl iubeşte Tatăl din Veşnicie, dacă iubirea aceasta atât de mare 
o are pentru Fiul, şi totuşi Îl dă pentru noi oamenii, cum ne iubeşte pe noi? 
Ne dăm seama, privind la Patimi, la Răstignire şi la Învierea lui Hristos, că de 
fapt noi suntem purtați în marea taină a iubirii lui Dumnezeu fără ca măcar 
vreodată să ne dăm seama cât este aceasta de mare pentru om. 
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Mântuitorul ne spune: rămâneți în dragostea Mea! Să rămânem în El, adică 
să avem încredere până la capăt că dragostea Lui nu ne minte niciodată, 
pentru că o regăsim în jertfa Lui. Și Jertfa Lui este El-Însuşi, nu este altceva. 
Nu ne dă nimic exterior Lui, ci se dă pe Sine Însuşi. Și continuă: 
Dacă păziți poruncile Mele veți rămâne în dragostea Mea, precum și 
eu am păzit poruncile Tatălui Meu și rămân în dragostea Sa. Acestea 
vi le-am spus ca bucuria Mea să rămână în voi și bucuria voastră să fie 
deplină. (In 15,10-11)
Nimic nu bucură sufletul mai mult decât dragostea. Dumnezeu a lăsat în 
omul creat după chipul Său, neliniştea până când nu va găsi adevărata iubi-
re. Din pântecele mamei încă, din brațele părinteşti, iubirea este cea care ne 
aduce liniştea, şi apoi căutăm o viață întreagă, aurul cel neprețuit al iubirii. 
Auzim în jurul nostru în toate circumstanțele vorbindu-se mult despre iu-
bire. Atunci când într-adevăr simțim un dram de dragoste pentru cineva, 
şi este şi reciprocitate, câtă bucurie avem în suflet? Simțim că dragostea ne 
face mai buni, bucuroşi, luminoşi, iertători, nu mai vedem răul celuilalt, în-
țelegători fiind cu toți, privind într-o altă lumină lumea, totul are sens în 
viață pentru că dragostea este în inimă, inundă inima. Putem înțelege puțin 
mai mult atunci bunătatea, răbdarea, încrederea lui Dumnezeu în ceea ce 
ne priveşte. Să ne gândim cum ar putea fi iubirea Lui nesfârşită pentru noi, 
ce privire poate avea asupra noastră Dumnezeu care este iubire? Și dacă am 
simți dragostea lui Dumnezeu cea nesfârşită, în sufletul nostru oare cum 
am fi ? Ce lumină ne-ar putea locui ? Rămâneți în dragostea mea, ca să fie 
bucuria mea deplină în voi! – ne cheamă Mântuitorul. Mai ales acum să ne 
străduim şi să o cunoaştem,  să o cerem de la Dumnezeu, pentru că suntem 
în inima Patimilor Lui care ne-au adus Învierea. Toată ființa noastră, a creş-
tinilor, bineînțeles, se impregnează de Patima Lui, de durerile Lui, dar şi de 
bucuria Învierii, aşa cum le-a spus mironosițelor: Bucurați-vă! Când toată 
ființa noastră se impregnează de iubirea Lui, trăită cu noi în Suferințele şi 
Patimile Sale, ne trece şi pe noi odată cu El în Înviere, în Paşte. Creştini fiind, 
trăim din bucuria şi dragostea la care Hristos cel Înviat ne-a făcut părtaşi.  
Iubiți frați și surori, 
Domnul Hristos a tăcut în fața celor care Îl biciuiau, dar sângele care iese 
din Rănile Lui ne arată că este toată dragostea Cerului acolo. Acest Trup Îl 
primim şi acest Sânge, îndumnezeite, în care este toată dragostea Lui. Aces-
te Sfinte Daruri ne umplu pe noi de dragostea dumnezeiască. 
Aceasta este porunca Mea, să vă iubiți unul pe altul cum v-am iubit Eu pe 
voi. Mai mare dragoste decât aceasta nimeni nu are, ca viața lui să și-o pună 
pentru prietenii săi. Voi sunteți prietenii Mei dacă faceți ceea ce vă porun-
cesc... De acum nu vă mai zic slujitori, că slujitorul nu știe ce face stăpânul 
Său, ci v-am numit prieteni, pentru că toate câte am auzit de la Tatăl Meu vi 
le-am arătat vouă. (In 15, 12-17)
La acest ceas al destăinuirilor lui Hristos către ucenicii Săi, şi implicit către 
noi, aflăm cel mai minunat lucru din câte sunt sub Soare, care se arată nouă 
prin Cruce. Acolo ne pune Mântuitorul față în față cu măsura iubirii Sale 
pentru noi. Și nu ne numeşte slujitori, suntem prietenii Lui, de la care aş-
teaptă reciprocitate. Nimeni nu poate descoperi adâncimea şi veridicitatea 
iubirii lui Hristos decât prin reciprocitate, căutând să ne iubim aproapele şi 
căutând să Îl iubim precum El ne-a iubit. Voi sunteți prietenii mei dacă faceți 
ceea ce v-am poruncit. Cu iubirea cu care Eu v-am iubit, să vă iubiți unul pe 
altul. Ne arată Crucea! Și nu avem scăpare. Când vom fi înaintea Lui ne 
vom pune noi înşine întrebarea: care a fost porunca Lui dată nouă? Și vom 
pleca sigur capul spre pământ în fața iubirii Lui! Vom simți toată neiubirea 
noastră şi față de El, şi față de cei care ne-au ieşit în cale: cei care ne-au pur-
tat, ne-au crescut, cei care s-au învecinat cu noi într-un moment sau altul al 
vieții noastre, pe toți îi purtăm în noi, în toate clipele vieții noastre. De aceea 
să nu încetăm să Îi spunem: „Doamne, învață-mă să iubesc! Nu ştiu să iu-
besc, nu pot să o sau să îl iubesc, dar Tu poți să iubeşti în mine.” Să Îi arătăm 
limitele iubirii noastre, ale neştiințelor noastre, şi să ne lăsăm învățați de El, 

precum Apostolii, pentru a deveni apostoli ai iubirii Lui, pe care moartea 
şi iadul nu au putut să o țină în chingile lor. Iubind împreună cu Hristos, 
precum El iubeşte, descoperim bucuria nesfârşită de a iubi a Celui care este 
Iubirea însăşi. Adică este iubirea Tatălui Însuşi materializată aici, răstignită 
şi ea împreună cu Hristos. Pentru că Tatăl este acolo, în suferința Fiului, 
este întreagă iubirea Lui şi cea a Sfântului Duh, a Sfintei Treimi, prin care se 
proslăvesc Crucea şi Îngroparea şi Învierea Domnului nostru Iisus Hristos, 
ca un imn de iubire a lui Dumnezeu pentru om. 
Iubiți frați și surori,
Recunoscători şi încredințați iubirii pe care Hristos ne-o poartă, ne regăsim 
în sărbătoarea de astăzi a Învierii Lui, încrezători că în toate suferințele, ne-
putințele, temerile, dar şi în viața noastră de zi cu zi, nu suntem singuri. Izo-
lați în casele noastre, încercând să evitam contaminarea cu un virus foarte 
agresiv care a provocat moartea multora dintre noi şi care poate încă provo-
ca şi mai multă suferință în lume, am participat la o mare parte din slujbele 
Postului Mare, apoi din Săptămâna Patimilor şi din noaptea de Înviere, pe 
ecranele noastre. Am încercat cu toții, prin rugăciune, să fim solidari cu toți 
cei care sunt în suferință. Ne-am rugat şi continuăm să ne rugăm pentru cei 
care se îngrijesc de cei bolnavi în spitale şi la casele lor – medici, infirmieri 
şi tot personalul spitalelor. Ne rugăm de asemenea pentru cei care ajută du-
când mâncare şi toate cele necesare persoanelor care nu pot ieşi din casă. Să 
răsplătească Dumnezeu pe fiecare şi să le dăruiască sănătate pentru a putea 
continua îngrijirea celor care se luptă cu boala provocată de virus. 
Nu am putut fi împreună în bisericile noastre parohiale decât de depar-
te, prin intermediul ecranelor. Însă dragostea noastră pentru Domnul Cel 
mort şi înviat este mai mare, trăind ca niciodată până acum, mulți dintre 
noi, setea după cuvântul lui Dumnezeu, dorința de a ne împărtăşi cu Tru-
pul şi Sângele Domnului şi lipsa celor apropiați nouă. Să ne iertăm unii pe 
alții de departe, să ne purtăm unii pe alții în gândurile noastre şi în dra-
gostea noastră înaintea lui Dumnezeu. Să nu încetăm să ne rugăm şi să 
rămânem uniți în Hristos Cel înviat şi în Dumnezeu Cel în Treime lăudat, 
izvorul iubirii noastre şi al comuniunii noastre în Biserică, trupul lui Hris-
tos. Să ne străduim din răsputeri să îi învățam şi pe cei mici şi pe cei tineri, 
prin faptele noastre, ce este şi cum este dragostea lui Hristos pentru noi si a 
noastră pentru El. Aşa să ne ajute Hristos Domnul să trăim în aceste zile, şi 
să înțelegem că Biserica este şi zid, un zid de piatră, dar ca ceea ce întăreşte 
piatra aceasta este iubirea lui Hristos trăită de cei care sunt pietrele vii ale 
Bisericii, credincioşii. Biserica este Iubirea lui Hristos pentru noi, şi a noas-
tră pentru Hristos, ea întăreşte zidurile Bisericii, încercată şi astăzi ca de altă 
dată în istorie, dar ocrotită de către Cel care este Viața şi învierea noastră. 
Biserica este împlinirea tainei iubirii treimice!  
Vă doresc tuturor, celor mari şi celor mici, celor tineri şi celor vârstnici, o 
luminoasă şi sfântă sărbătoare a Învierii Domnului! 

Hristos a înviat!

Al dumneavoastră, de tot binele doritor şi rugător către Hristos 
Cel Înviat din morți,

   † Iosif
Arhiepiscop al Europei Occidentale

şi Mitropolit al Europei Occidentale şi Meridionale

                                                                           Paris, Învierea Domnului 
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2021 – Anul omagial al pastorației românilor din afara României şi Anul 
comemorativ al celor adormiți în Domnul; valoarea liturgică şi culturală a 
cimitirelor*

Sfântul Sinod al Bisericii Ortodoxe Române a proclamat anul 2021 
drept Anul omagial al pastorației românilor din afara României și 

Anul comemorativ al celor adormiți în Domnul; valoarea liturgică și 
culturală a cimitirelor. Cele două teme, omagială şi comemorativă, 
evidențiază două coordonate esențiale prioritare în viața şi activitatea 
pastoral-misionară a Bisericii noastre.
Grija pastorală şi atenția specială manifestată de Patriarhia Română 
față de comunitățile ortodoxe româneşti din afara granițelor țării s-au 
concretizat prin înființarea de numeroase parohii și eparhii noi care 
să vină în întâmpinarea nevoilor sufleteşti ale credincioşilor români 
ortodocşi din afara României.
Prin slujitorii ei, Biserica-mamă îi sprijină şi-i încurajează pe fiii ei du-
hovniceşti din afara granițelor țării şi înțelege greutățile cu care aceştia 
se confruntă. Românii migranți au aspirația unui viitor prosper, dar 
trăiesc uneori în societăți din ce în ce mai secularizate şi individualiste, 
sunt priviți adesea cu răceală sau suspiciune, fapt care nu le insuflă 
un sentiment de pace şi mulțumire sufletească. De aceea, în bisericile 
ortodoxe româneşti din străinătate, românii simt bucuria regăsirii şi 
trăirii credinței strămoşeşti, participă la viața liturgică şi îşi alină dorul 
mistuitor după cei dragi şi după locurile natale, îşi reconfirmă identi-
tatea lor profundă şi îşi redescoperă originile. Se adună mai ales în jurul 
unui preot de parohie, căruia îi spun în limba maternă nu doar păcatele 
la spovedanie, ci şi problemele cotidiene. Prin cult, dar şi prin evenimen-
tele culturale şi acțiunile social-filantropice organizate de parohiile din 
diaspora română, sunt promovate valorile permanente ale Ortodoxiei şi 
ale poporului român, se transmit tradițiile româneşti şi se cultivă limba 
română, toate acestea contribuind la păstrarea identității culturale, etni-
ce şi ecleziale ortodoxe a românilor din diasporă.
Totodată, promovarea identității româneşti ortodoxe asigură o integrare 
socială în țările gazdă fără asimilare culturală şi fără deznaționalizare. 
Sperăm într-o conviețuire armonioasă a migranților români cu cetățenii 
din țările de adopție, mai ales acum când, în multe locuri din lume, criza 
medicală, morală, spirituală şi economică se manifestă şi prin tensiuni 
sociale care pot degenera în conflicte interetnice şi interreligioase.
Cu multă dragoste părintească, îi îndemnăm pe românii care trăiesc de-
parte de țară să rămână permanent în contact cu cei dragi rămaşi în țară, 
pentru ca distanțele geografice mari să nu producă îndepărtare sufleteas-
că sau înstrăinare spirituală a unora față de alții şi să se păstreze unitatea 
familiei. Sporirea comuniunii şi conlucrarea fraternă între românii care 
muncesc sau studiază în afara României şi cei dragi rămaşi în țară este o 
necesitate. Îi îndrumăm pe credincioşii ortodocşi din țară şi din străinătate 
să prețuiască familia - constituită din bărbat, femeie şi copii -, deoarece fa-
milia binecuvântată de Dumnezeu reprezintă spațiul intim cel mai de preț 
în care se exprimă iubirea conjugală, dar şi dragostea părintească, filială şi 
frățească. Le adresăm îndemnul de a educa generația tânără în duhul iubirii 
de Dumnezeu, de Biserică şi de neam şi de a le cultiva copiilor şi tinerilor 
virtuți esențiale ca: dragostea şi compasiunea, solidaritatea cu oamenii aflați 
în dificultate, blândețea, sinceritatea, curajul şi încrederea.
Prin hotărârea Sfântului Sinod din 25 februarie 2009, prima dumini-
că după sărbătoarea Adormirii Maicii Domnului a fost dedicată mi-
granților români, ca semn al permanentei griji pastorale a Bisericii 
Ortodoxe Române față de românii stabiliți definitiv sau temporar în străinătate. 

Îi încredințăm că 
Biserica Ortodo-
xă Română, ca o 
mamă spirituală 
care nu-şi aban-
donează niciodată 
fiii, prin vrednicii 
ierarhi şi pre-
oți misionari în 
diasporă, le va 
fi în continuare 
alături, susținân-
du-i atât prin rugăciunile ei permanente, cât şi prin activitățile ei concrete 
pastorale, social-filantropice şi culturale.
 ***
De asemenea, Sfântul Sinod al Bisericii Ortodoxe Române a declarat 
anul 2021 ca An comemorativ al celor adormiți în Domnul; valoarea 
liturgică și culturală a cimitirelor.
Pomenirea în Biserică a celor adormiți în Domnul constituie un act 
de credință ortodoxă și mărturie a iubirii față de semeni. Pentru cin-
stirea memoriei lor, Biserica Ortodoxă păstrează o rânduială amplă de 
slujbe şi pomeniri (parastase), care cuprind rugăciuni şi cereri pentru 
iertarea păcatelor acestora, odihna şi mântuirea sufletelor lor.
Cimitirele au, desigur, o semnificație liturgică, dar și o valoare cul-
turală. Ele sunt expresia respectului și pioasei aduceri aminte față de 
înaintași. Timpul orientat de credincioşi spre Învierea de obşte se ex-
primă şi prin permanenta comemorare a celor adormiți în Domnul, în 
rândul lor numărându-se şi eroii neamului nostru românesc. Pomeni-
rea eroilor din toate timpurile și din toate locurile, ca și cultul morților 
în general, constituie manifestări de statornicie în credință, de conti-
nuitate și unitate în cuget și simțiri de-a lungul generațiilor. Este sem-
nul neuitării şi prețuirii noastre pentru jertfa lor şi speranța comuniunii 
lor veşnice cu Hristos Domnul, în nădejdea învierii şi a vieții veşnice.
Istoria Bisericii Ortodoxe Române dă mărturie peste veacuri despre 
grija pe care a avut-o pentru memoria înaintaşilor. La fiecare Sfântă și 
Dumnezeiască Liturghie sunt pomeniți ierarhii Bisericii, ctitorii, miluito-
rii și binefăcătorii sfintelor locașuri, eroii, ostașii și luptătorii români din 
toate timpurile și locurile care s-au jertfit pe câmpurile de luptă, în lagăre 
și în închisori, pentru apărarea patriei și a credinței ortodoxe strămoșești, 
pentru întregirea neamului, pentru libertatea, unitatea și demnitatea po-
porului român, precum și toți cei adormiți din neamurile noastre.
Ne rugăm Preamilostivului Dumnezeu să-i binecuvânteze pe toți românii, din 
țară şi din străinătate, dăruindu-le sănătate şi mântuire, ocrotindu-i de tot răul şi 
întărindu-i în tot lucrul bun, spre bucuria Bisericii noastre şi a poporului român 
de pretutindeni, iar pe cei adormiți în Domnul să-i aşeze în ceata drepților şi să le 
dăruiască odihnă în lumina şi iubirea Preasfintei Treimi.
† Daniel
Patriarhul Bisericii Ortodoxe Române
* Cuvânt rostit în Catedrala Patriarhală cu prilejul proclamării anului 2021 
drept Anul omagial al pastorației românilor din afara României şi Anul 
comemorativ al celor adormiți în Domnul; valoarea liturgică şi culturală a 
cimitirelor, vineri, 1 ianuarie 2021



„Îngerelul”

La preafrageda vârstă şi percepție a copilului față de lumea 
înconjurătoare, mama îl familiarizează cu lucrurile, ființele, 

lumea din jur prin cuvinte pe care ea le repetă rar, cu răbda-
re, pentru ca să i le fixeze în memorie. Astfel, el face cunoştință 
cu minunatul semnal de comunicare: limba, limbajul! Și, slavă 
Domnului, limba română oferă o bogăție de cuvinte, cu o expre-
sivitate sonoră, dar şi semantică de excepție, pentru cine vrea s-o 
cunoască, s-o vorbească şi s-o iubească.
Vom observa, analiza şi argumenta complexitatea şi profunzi-
mea rugăciunii „Înger, îngerelul meu”, atât de concentrată lexical 
şi amintindu-ne concret de „perla” invocată în inspirata alegorie 
hrisostomică despre modelarea copiilor prin educaţie.
Să începem cu primele două versuri: „Înger, îngerelul meu,/ Ce 
mi te-a dat Dumnezeu”. Copilul află de la început că este încre-
dințat spre ocrotire unei Puteri cereşti, de Însuşi Creatorul lumii. 
Că omul, această cunună a Creației, este atât de iubit de Creato-
rul său, încât va fi pus, iată, sub protecția cetelor îngereşti! Astfel 
că, la naşterea din apă şi din duh a fiecărui copil, mai exact, din 
momentul absolvirii acestuia de păcatul strămoşesc prin Sfânta 
Taină a Botezului, este trimis „la post” pentru cel nou-născut un 
înger păzitor.
Rugăciunea continuă: „Totdeauna fii cu mine…/ Și mă-nva-
ță să fac bine!” Iată o primă adresare directă de către suflețe-
lul încredințat. Prima cerere de ajutor. El n-o va rosti decât din 

momentul asumării 
conştiente a textului 
ca atare, dar cerescul 
ocrotitor ştie ce are 
de făcut, din clipa în 
care trupuşorul plă-
pând este însemnat 
cu „Pecetea darului 
Duhului Sfânt”: va 
sta de veghe lângă 
această nouă făptură 
pe tot parcursul vieții 
sale pământeşti şi îl 
va trece în veşnicie, 
aducând mărturii ale 
faptelor sale bune.
Dar numai simpla 
companie de viață, 
asigurată de înger, 
nu va fi suficientă pentru construirea personalității morale şi 
spirituale a copilului. Este nevoie de îndrumarea permanentă a 
paşilor săi pe cale. Aşadar, nu oricum, nu oricare vor fi valorile 
induse şi cultivate pentru ca viitorul fiu al societății omeneşti 
să fie şi folositor acesteia, semenilor lui şi, mai ales, plăcut lui 
Dumnezeu.
Apare totodată şi o referire concretă la evoluția şi forța persoanei 
fizice ca atare, pentru ca aceasta să poarte povara devenirii com-
plete şi complexe a persoanei umane: 
„Eu sunt mic - tu fă-mă mare, 
Eu sunt slab - tu fă-mă tare”.
În sfârşit, pentru că viața are capcane, care pot provoca rătăcirea 
de la traseul unei deveniri sănătoase, gardianul ceresc este rugat 
să nu-şi abandoneze comoara încredințată parcursului existenţi-
al, ci să acționeze înțelept şi eficient în momentele unor eventua-
le atacuri periculoase, din afară, posibil distructive moral, social 
sau chiar fizic: 
„În tot locul mă-nsoțeşte
Și de rele mă păzeşte”.
Rugăciunea se încheie cu un „Amin”, pe care mama nu i-l expli-
că pruncului, poate din neştiință, din necunoaştere a înțelesului 
acestui cuvânt plin de taină. Este un cuvânt ebraic, traductibil 
prin: „Aşa să fie!” Se foloseşte în sensul de afirmație, de certitu-
dine sau consimțire solemnă, pentru a întări cele spuse sau fă-
găduite: „Căci toate făgăduințele lui Dumnezeu, în El, sunt da; şi 
prin El, amin, spre slava lui Dumnezeu, prin noi” (2 Corinteni 1, 
20). Prin acest cuvânt, copilul devine un creştin angajat profund 
şi pentru toată existența sa în a mărturisi şi proba hotărârea fă-
găduinţei credinței în Iisus Hristos Cel înviat şi în viața veşnică.

Lidia Popiţa Stoicescu 
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Lăsati copiii să vină la Mine!,



Rebus de Paşte

Pe coloana A-B vei descoperi ce sărbătoare creştină avem la 7 zile 
după Florii.

1. Este Fiul lui Dumnezeu.
2. Ziua Învierii Domnului Hristos.
3. Cea mai mare sărbătoare creştină.
4. A fost răsturnată de înger.
5. Ele au fost primele care au aflat vestea Învierii Domnului.
6. Cu el mergeau femeile la mormânt ca să ungă Trupul Domnului.
7. El le-a spus femeilor că Hristos a înviat.
8. Aşa se mai numeşte sărbătoarea Învierii Domnului.

Când se spală orice rele
Și se-aprind lumânărele, 
Este ziua cea mai mare,

Cea mai mare sărbătoare.
Care? 

(Sfintele Paşti)

Raiul cu ea se descuie,
Dumnezeu pe ea se suie,
Lemnul ei, El îl sfinţeşte
Și pe noi ne mântuieşte. 

(Sfânta Cruce)

Pe umărul cel drept
Ne stă mereu atent;
Paşii ni-i ocroteşte

Și mult, mult ne iubeşte.

(Îngerul păzitor)

Telefonul creştinesc
Are numărul ceresc:

Om şi Dumnezeu vorbesc.

(Rugăciunea)

A

B

1.

2.

3.

4.

5.

6.

7.

8
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Care sunt temeiurile patristice pentru cinstirea în Biserică a celor adormiți?

Pomenirea celor adormiți are ca fundament credința că sufletul 
omului este nemuritor şi îşi continuă existența în planul vieții 

viitoare. Acest adevăr a fost exprimat de către tradiția patristică din-
totdeauna. Sfântul Ciprian al Cartaginei (†258), de exemplu, arată că 
„moartea nu este un sfârşit, ci o trecere şi un pas spre veşnicie” (Des-
pre condiția muritoare a omului, 22). În aceiaşi termeni se exprimă şi 
Sfântul Grigorie Teologul (†390), care ne învață că „toți cei care au trăit 
potrivit lui Dumnezeu trăiesc [în continuare] pentru Dumnezeu, chiar 
dacă au plecat din lumea aceasta” (Cuvântare întru cinstea marelui Ata-
nasie). Este şi motivul pentru care obişnuim să-i numim pe cei decedați 
nu morți, ci adormiți în Domnul, adică întru nădejdea Învierii.
Totodată, cinstirea celor adormiți se întemeiază pe ideea comuniunii 
dintre cei de aici şi cei de dincolo şi pe necesitatea rugăciunii pentru 
toți. Biserica - triumfătoare şi luptătoare - îi cuprinde pe toți, şi pe 
cei care au ajuns la odihna veşnică, şi pe cei care sunt încă pe calea 
nevoințelor, iar între unii şi alții există o neîntreruptă comuniune 
de iubire şi de simțire, noi cerând ajutorul sfinților şi rugându-ne, 
în acelaşi timp, pentru cei nedesăvârşiți, ca Dumnezeu să adune 
„din cele patru vânturi”, Biserica în Împărăția Sa (Didahia, 10, 4). 
Vorbind despre această comuniune, Origen spune că „şi sufletele 
sfinților de curând adormiți...vin în întâmpinarea celui credincios, 
aducându-i şi sprijinul cererii lor” (Despre Rugăciune, 11).
Încă din vechime creştinii au manifestat o grijă deosebită față de 
cei adormiți. Din unele Acte martirice din secolul al II-lea aflăm des-
pre obiceiul creştinilor de a se aduna la mormintele mucenicilor, chiar 
în ziua pătimirii lor, pentru a o serba „ca zi a naşterii” lor în Domnul 
(Martiriul Sfântului Policarp al Smirnei, 18). În veacul următor, aceasta 
devenise o practică obişnuită. Tertulian (cca †240) spune: „Noi facem 
rugăciuni (aducem ofrande) pentru cei morți în fiecare an, la ziua morții 
lor” (Despre cununa soldaților, 3). Mai mult, el menționează cazul unei 
văduve creştine care se ruga pentru odihna sufletului soțului ei, întru 
nădejdea învierii (Despre monogamie, 10). Sfântul Ciprian al Cartaginei 
ne dă mărturie despre existența unei persoane anume desemnate pentru 
consemnarea numelor martirilor şi a datei morții lor, astfel încât în ziua 
comemorării lor să li se săvârşească pomenirea (Epistole, 12, 2).
În secolul al IV-lea deja asistăm la privegheri de toată noaptea în cinstea 
mucenicilor, la care participa întreaga comunitate, de la mic la mare. 
Sfântul Ioan Gură de Aur (†407), apreciind această emulație a credin-
cioşilor, adaugă totuşi că şi-ar dori ca sfinții să fie cinstiți nu numai o 
dată pe an, ci „în fiecare zi...prin imitarea vieții lor” (Omilia la mucenici).

Cea mai puternică rugăciune, în care se exprimă plenar comuni-
unea dintre cei vii şi cei adormiți, este Liturghia. Din textele celor 
mai vechi Liturghii creştine păstrate (de ex. cea transmisă de Con-
stituțiile Apostolice, 8, 42), reiese că Biserica s-a rugat dintotdeauna 
şi pentru cei adormiți. Sfântul Chiril al Ierusalimului (†386) atestă 
existența acestor rugăciuni după prefacerea Darurilor: „Apoi ne 
rugăm şi pentru cei mai înainte adormiți sfinți părinți şi episcopi 
şi, scurt vorbind, pentru toți cei adormiți înainte de noi. Credem 
că vor dobândi cel mai mare folos sufletele pentru care facem ru-
găciune la jertfa sfântă şi prea înfricoşătoare ce este pusă înainte” 
(Cateheza V mistagogică, 9). El arată şi care este acest folos pentru 
cei pomeniți, şi anume: îmblânzirea Dreptului Judecător. Despre 
ajutorul pe care îl primesc cei adormiți prin rugăciunile care se fac 
pentru ei la înfricoşătoarele Taine vorbeşte şi Sfântul Ioan Gură de 
Aur, precizând că ele au fost rânduite chiar de către Sfinții Apostoli, 
care au înțeles puterea rugăciunii comune: „Când întregul popor stă 
cu mâinile ridicate către Dumnezeu, când tot clerul se roagă, când 
înfricoşătoarea Taină stă de față, atunci cum să nu se îmblânzeas-
că Dumnezeu când ne rugăm pentru ei? (Omilii la Epistola către 
Filipeni, IV). În acelaşi sens se exprimă şi Sfântul Ioan Damaschin 
(†749): „Un folos cât se poate de mare credem că va fi pentru sufle-
tele la care se referă rugăciunea sfintei şi înfricoşătoarei Jertfe care 
este pusă înainte” (Laudă la Sfânta Muceniță Varvara, 22).
Pe lângă rugăciunile din cadrul Sfintei Liturghii, în Biserică au exis-
tat dintotdeauna slujbe speciale pentru cei adormiți (înmormântări, 
sărindare, parastase etc.), însoțite de milostenii şi daruri, ca expresie 
a dragostei şi purtării de grijă față de cel răposat. Pe acesta nu trebuie 
doar să-l plângem, ci „să facem lucrurile care pot să-i aducă o oarecare 
mângâiere, adică milostenii şi daruri”, precum şi „imnuri şi cântări de 
Psalmi”, ne învață acelaşi Părinte Ioan Gură de Aur: „Vrei să-l cinsteşti 
pe cel plecat? Cinsteşte-l altfel, făcând milostenii, binefaceri şi servicii 
obşteşti” (Omilii la Evanghelia după Ioan, 62, 5).
Rugăciunile pentru cei morți nu contravin conceptului de dreptate 
divină, nici celui de răsplată pentru faptele personale. Rugându-ne 
pentru aceştia, noi nu credem că Dumnezeu îi va mântui indiferent 
de atitudinea lor din timpul vieții, ci o facem cu speranța că pot fi un 
ajutor şi o mângâiere pentru cei care nu L-au respins pe Dumnezeu în 
mod voit, dar n-au mai avut timp să-şi manifeste pocăința. Grăitoare 
în acest sens este relatarea din Martiriul Sfintelor Perpetua şi Felicitas, 
7-8. Perpetua se ruga „în toate zilele” pentru fratele ei, Dinocrate, un 
copil de 7 ani mort nebotezat, ca Domnul să-l miluiască, iar în urma 
acestor rugăciuni, i s-a descoperit că fratele ei a primit alinare. Fericitul 
Augustin (†430), care consacră un tratat special acestui subiect - Des-
pre grija pe care trebuie să o purtăm pentru morți -, subliniază şi el 
binefacerile acestor rugăciuni: „Nimeni nu trebuie să se îndoiască că 
într-adevăr rugăciunile Sfintei Biserici, jertfa mântuitoare şi milosteni-
ile făcute pentru sufletele morților ajută ca Domnul să fie mai milostiv 
decât meritau ei, după păcatele lor” (Predici, 172, 2).
Întrucât nu cunoaştem soarta celor plecați de aici, datoria noastră este să 
ne rugăm pentru toți, cu nădejdea că vor fi mângâiați. Dumnezeu se bu-
cură, spune Sfântul Ioan Gură de Aur, când „unii pentru alții se roagă” şi 
ne îndeamnă „să nu încetăm să îi ajutăm pe cei morți şi să aducem rugă-
ciuni pentru ei” (Omilii la Epistola 1 către Corinteni, 41). Făcând aceasta, 
avem conştiința datoriei împlinite, manifestându-ne totodată dragostea 
pentru ceilalți şi încrederea în mila şi ajutorul lui Dumnezeu față de toți.
Diac. dr. Eugen Maftei
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BISERICA ÎN DIASPORA ESTE PLĂMÂNUL NOSTRU DE ACASĂ

Biserica, extensia lui Hristos în lume, după cum spunea părintele Stă-
niloae, este depozitarul celor două izvoare ale revelaţiei divine: Sfânta 

Scriptură şi Sfânta Tradiţie .
La noi, la români, prin Sfânta Scriptură şi prin Tradiţie ne-am format în 
biserică ca neam. Biserica a fost şi este rădăcina, baza intactă a neamului 
nostru român ortodox. Ceea ce este însă relativ recent, este faptul că acum 
putem găsi biserici ortodoxe româneşti nu numai pe teritoriul ţării, ci 
aproape peste tot în lume căci acolo unde sunt români, acolo o să găsim şi 
biserici ortodoxe româneşti.  
Dacă în România, biserica are ca principale roluri tradiţionale, să le numim, 
acela de loc de cult şi de reculegere, în afara ţării, rolurile bisericii se diversi-
fică şi se distanţează faţă de cele deja cunoscute. Scopul acestui articol este 
acela de a trece în vedere doar câteva dintre aceste roluri noi ale bisericii din 
afară şi de a sublinia caracterul specific al fiecăruia în Diaspora.
Biserica este locul unde românii ortodocşi merg în general într-un timp 
relativ scurt după ce ajung într-o ţară străină. Uneori biserica poate să fie 
chiar primul loc unde românii ajung după ce pleacă din ţară şi unde se duc 
pentru a cere o mână de ajutor urgent. Când ajungi într-un loc unde nu cunoşti 
pe nimeni, mergi la biserică şi acolo ai şanse să întâlneşti pe cineva necunoscut, 
dar care speri să aibă aceleaşi „rădăcini” ca şi tine. În unele cazuri, şi nu de puţine 
ori rare, acea persoană este însuşi preotul paroh al localităţii de destinaţie. Preotul 
este uneori persoana de „prim ajutor” a românilor din străinătate. În general, pre-
oţii sunt cei ce îi îndrumă pe noii veniţi, unde să găsească persoane sau asociaţii 
care ar putea să îi ajute în diversele lor demersuri fie ele urgenţe sau nu, fie pentru 
a-şi căuta un acoperiş sau un loc de muncă, sau pur şi simplu o îndrumare, un 
sfat duhovnicesc. Preotul paroh şi biserica cu enoriaşii ei sunt în general cei doi 
piloni, bazele la care ştie să facă apel orice român plecat în afară. Aşadar, biserica 
poate fi văzută astfel ca un loc de primire, un fel de punct de sprijin, de ancoră, fie 
ea materială sau spirituală a românilor din străinătate. A nu se confunda cu un 
rol de asistenţă socială , ci mai degrabă cu acela de asistenţa de „urgenţă” 
sau mai degrabă cu un rol de „gazdă primitoare” într-o ţară necunoscută.           
Dacă însă românii ortodocşi nu ajung chiar în primele clipe ale venirii lor 
într-o ţară străină la biserică, atunci o să ajungă într-un timp relativ scurt 
după instalare, căci ei tot ajung la biserică măcar de Paşti sau de Crăciun! 
Negreşit ! Că „aşa se face la noi, la români”, că aşa ne-am născut noi din 
moşi strămoşi şi tradiţia o păstrăm, chiar şi aici în afară. Într-un cuvânt, 
românii ajung la Sfânta Biserică, mai devreme sau mai târziu după venirea 
lor într-o altă ţară, la fel cum aveau obiceiul să o facă şi acasă.  
Din primul rol al bisericii acela de „gazdă primitoare” decurge de fapt şi al 
doilea, şi anume acela de „loc de întâlnire”. În Diaspora, biserica este locul 
sigur unde poţi să întâlneşti şi alţi români, alte persoane care sunt ortodoxe, 
care vorbesc româneşte, care speri să aibă aceleaşi „repere” spirituale şi cul-
turale ca şi tine, cel nou venit. În general, după slujbe, românii aici ajung să 
se cunoască între ei, să se împrietenească, să îşi împărtăşească sentimentele 
sau experienţele trăite atât în biserică, cât şi în noile ţări de adopţie. Pentru 
marea majoritate dintre ei totul este nou aici: societatea cu alte reguli, şcolile 
cu alte concepte, codurile sociale sunt şi ele diferite, şi câte mai câte. În Dias-
pora, în biserică, românii învaţă unii de la alţii, se ajută între ei, se sfătuiesc, se 
încurajează. Astfel, noii veniţi, noii credincioşi ai parohiei devin încetul cu 
încetul membri deplini ai comunităţii, devin naşi, fini, de botez, de cununie, 
ba chiar ajung unii tineri să se căsătoarească între ei. Devin astfel cu toţii o 
familie în biserică şi la biserică! Biserica oferă românilor un loc de întâlni-
re în Hristos şi între ei înşişi. Biserica devine în acest fel concret baza vieţii 
comunităţii de români din Diaspora, locul unde noile familii se construiesc 
în afara ţării. În plus, biserica facilitează integrarea românilor în noile soci-
etăţi în care trăiesc, oferindu-le un loc de întâlnire constant şi sigur. Locul unde 

viaţa lor continuă pe 
aceeaşi bază lăsată 
acasă, pe credinţa 
străbunilor noştri, în 
acelaşi loc ca şi acasă, 
în biserică.   
Astfel ajungem la cel 
de-al treilea rol im-
portant al bisericii 
în Diaspora, acela 
de loc de regăsire, păstrare şi continuare a tradiţiilor româneşti. În Diaspora, 
românii merg la biserică să se regăsească în vacarmul noi lumii descoperite, să 
facă o pauză de 10 minute, de o oră, de o zi şi să simtă din nou ca acasă, să se 
reculeagă în rugăciune, să vadă icoane cu sfinţi şi să îngenuncheze în faţa lor, 
să simtă pioşenia enoriaşilor, să vibreze în rugăciune în comuniune în timpul 
unui Sfânt Maslu, să audă corul cântând în strană în română, să resimtă miro-
sul de tămâie din copilărie. Într-un cuvânt, merg la biserică să se resurseze sim-
ţind româneşte. Dacă în România ai bunicii lângă tine, case de cultură, teatre, 
opere, mass media, ziare şi atâtea alte modele şi forme de promovare a tradiţi-
ilor româneşti, aici, biserica este una dintre cele mai active instituţii, sau poate 
chiar cel mai activ actor de promovare a tot ceea ce înseamnă spirit şi tradiţie 
românescă. În biserică ne întâlnim cu toţii, copii, tineri şi bătrâni. În biserică 
colindăm, în biserică ne sărbătorim Sfinţii, în biserică se fac serbări cu copiii, în 
biserică sărbătorim ziua iei şi lista atâtor alte activităţi poate să continue. Toate 
se întâmplă sau iau naştere datorită exitenţei bisericii şi a comunităţii din jurul 
ei, care ajută la păstrarea şi continuarea tradiţiilor româneşti.  
Biserica este singurul loc care le oferă românilor toate aceste surse de inspiraţie 
şi de trăire românească, de regăsire a rădăcinilor şi a tradiţiilor aşa cum aveau 
obiceiul să le aibă şi acasă şi care le permit celor de aici să continue să îşi crească 
copiii pe aceleaşi baze.  
Al patrulea rol al bisericii aici este acela de introducere/prezentare şi pro-
movare a ortodoxiei în faţa unei lumi occidentale în care preponderenţa 
ortodocşilor este una foarte mică. Dacă România este o ţară considerată ma-
joritar ortodoxă, nu acelaşi lucru se poate spune despre Germania, Elveţia sau 
atâtea alte ţări din Occident. În Occident, marea majoritate a populaţie nici nu ştie 
ce înseamnă ortodoxia. Aşadar, rolul bisericii, al preotului şi al membrilor ei este, 
sau poate fi, şi acela de a propovădui ortodoxia aici. Românii pot oriunde să de-
vină mărturisitori ai lui Hristos şi cu mare bucurie se poate afirma că sunt foarte 
multe persoane şi chiar familii întregi care s-au convertit la ortodoxie în Occident 
datorită unor astfel de „propovăduitori ai zilelor noastre”. Aceşti preoţi cu har sau 
simpli creştini ortodocşi care au ştiut să trăiască în Hristos în aşa fel încât cei din 
jurul lor, atei sau de alte confesiuni, să ajungă să guste şi ei din „dulceaţa Mirelui” 
şi să se convertească la ortodoxie. În Diaspora sunt extrem de multe biserici, unde 
se găsesc mulţi creştini care au devenit ortodocşi relativ recent şi care nu sunt ro-
mâni. Când vezi un francez care vorbeşte numai franceză şi care înainte nu ştia 
nici un cuvânt româneşte şi acum e convertit şi ştie Sfânta Liturghie pe de rost, 
este nemaipomenit. Este o minune!
În concluzie, în Diaspora biserica este o „gazdă primitoare” a românilor, un loc de 
întâlnire, de regăsire şi de continuare a tradiţiilor strămoşeşti şi totodată o oglindă 
a Ortodoxiei, oferind copiilor un model de propovăduire şi/sau de mărturisire a 
ortodoxiei româneşti în afara graniţelor ţării. Datorită bisericii, românii ortodocşi 
reuşesc să continue să trăiască şi în afara ţării aşa cum o făceau şi acasă. Bise-
rica le oferă tuturor acel „plămân artificial”, care îi menţine vii în continuare, 
în comuniune cu Hristos, tot aşa cum se întâmplă şi acasă. Fără biserică, 
noua „casă”, nu ar mai fi „acasă”. 
Ana Ansorge
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Istoria a două cântări bisericeşti (I)

Cântarea Sfintei Casiana*
Doamne, femeia ceea ce căzuse în păcate multe, simțind Dumnezeirea Ta, luând rânduială de mironosiță, și tânguindu-se a adus 
Ție mir mai înainte de îngropare, zicând: Vai mie! Că noapte îmi este mie înfierbântarea desfrâului și întunecată și fără de lună pof-
ta păcatului. Primește izvoarele lacrimilor mele, Cel ce scoți cu norii apă din mare; pleacă-Te spre suspinurile inimii mele, Cel ce ai 
plecat cerurile cu nespusă plecăciune. Ca să sărut preacuratele Tale picioare și să le șterg pe ele iarăși cu părul capului meu. Al căror 
sunet auzindu-l Eva în rai întru amiazăzi, de frică s-a ascuns. Cine va cerceta mulțimea păcatelor mele și adâncurile judecăților 
Tale, Mântuitorule, Izbăvitorul meu? Să nu mă treci cu vederea pe mine, roaba Ta, Cel ce ai nemăsurată milă.

Această cântare care se referă la pilda femeii păcătoase din Evanghelia 
după Luca 7:37-39 şi se cântă în cadrul deniei din Miercurea Mare 
(marți seara), a fost scrisă de Sfânta Casiana în secolul IX şi are o isto-
rie cu totul deosebită. 
Cronicarii vremii amintesc de faptul că, pe vremea când era tânără, 
Casiana a participat la o „înfățişare a mireselor”, unde au fost adunate 
cele mai frumoase fecioare pentru ca împăratul bizantin Teofil să-şi 
aleagă dintre ele pe viitoarea împărăteasă. Captivat de frumusețea Ca-
sianei, tânărul împărat se apropie de ea şi îi spune: „Prin femeie au in-
trat în lume cele josnice”, făcând aluzie la păcatul Evei. Atunci, preaîn-
țeleapta Casiana, roşind cu sfială, i-a răspuns lui Teofil zicând: „şi prin 
femeie au venit şi cele mai alese”, referindu-se la nădejdea de mântuire 
adusă în lume de Întruparea lui Hristos prin Fecioara Maria. Rănit în 
orgoliul său de replica pe care i-a dat-o Casiana, Teofil se răzgândeşte 
şi o alege drept soție pe Teodora.
După acest episod, Casiana pleacă din lume şi întemeiază un aşeză-
mânt monahal în vestul Constantinopolului, devenind totodată sta-

reță a acestuia. Chiar dacă mai mulți cercetători atribuie această deci-
zie insuccesului cu privire la relația cu împăratul Teofil, o scrisoare a 
Sfântului Teodor Studitul indică faptul că ea avea alte motivații pentru 
a alege viața monahală. Sfânta Casiana avea o relație apropiată cu mă-
năstirea vecină a studiților, care avea să joace un rol crucial în reedita-
rea cărților liturgice bizantine în secolele IX-X şi care a ajutat astfel la 
supraviețuirea operei Casianei.
Într-o după-amiază, călugărița Casiana se afla în chilia sa compunând 
versurile imnului. Atunci, a auzit că împăratul Teofil, încă atras de fru-
musețea ei, venise să viziteze mănăstirea. Din dorința de a nu-l întâlni 
pe împărat, Casiana a fugit în timp ce Teofil vizita chiliile. Intrând în chi-
lia Casianei şi găsind pe masă hârtia cu versurile, împăratul a continuat 
versul: „al căror sunet auzindu-l Eva în rai întru amiazăzi”, adăugând 
cuvintele “de frică s-a ascuns”, pentru a face aluzie la gestul Casianei. Vă-
zând la întoarcerea în chilie acest pasaj, Casiana  a lăsat cuvintele la locul 
lor şi a scris mai departe, cântarea devenind unul dintre cele mai profun-
de şi frumoase imnuri liturgice din Săptămâna Patimilor. 

Cântarea “Cuvine-se cu adevărat”*
Cuvine-se cu adevărat să te fericim, Născătoare de Dumnezeu, cea pururea fericită şi prea nevinovată şi Maica Dumnezeului nostru. 
Ceea ce eşti mai cinstită decât heruvimii şi mai mărită fără de asemănare decât serafimii, care fără stricăciune pe Dumnezeu 
Cuvântul ai născut, pe tine, cea cu adevărat Născătoare de Dumnezeu, te mărim.

Această cântare mult cunoscută, care se rosteşte la fiecare slujbă, atât la 
Utrenie cât şi în cadrul Sfintei Liturghii, este alcătuită din două părți: 
cea de-a doua parte, care începe de la “Ceea ce eşti mai cinstită”, a fost 
compusă de Sfântul Cosma Melodul în secolul al VIII-lea, şi prima 
parte a fost descoperită de înger unui călugar din Mănăstirea Panto-
crator din Sfântul Munte Athos 200 de ani mai târziu. 

Minunea a avut loc în anul 982 într-o chilie de  pe moşia Sfintei Mă-
năstiri Pantocrator, în apropiere de Kareia (capitala Sfântului Munte), 
unde viețuia un călugăr nevoitor cu viață sfântă. 
Într-o seară, iată, bate cineva la uşa chiliei, iar călugărul, mergând de-
grabă să deschidă, găseşte un monah străin, pe care îl găzduieşte peste 
noapte. 
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La vremea Utreniei sculându-se, au cântat amândoi Slujba. Când au 
ajuns la Cântarea a IX-a de la Canon, monahul chiliei a cântat „Ceea 
ce eşti mai cinstită decât Heruvimii…” până la sfârşit, aşa cum se obiş-
nuia. Însă acel monah străin, făcând un alt început al cântării, a cântat 
astfel: „Cuvine-se cu adevărat să te fericim pe tine, Născătoare de Dum-
nezeu, cea pururea fericită şi preanevinovată şi Maica Dumnezeului 
nostru”. Apoi a cântat şi „Ceea ce eşti mai cinstită” până la sfârşit. Au-
zind acestea, monahul gazdă s-a minunat şi a spus monahului străin:
– Noi cântăm numai „Ceea ce eşti mai cinstită”, iar de „Cuvine-se cu 
adevărat” niciodată nu am auzit, nici noi, nici cei de dinaintea noastră. 
Dar, te rog, scrie-mi şi mie această cântare ca să o cânt şi eu Preasfintei 
Născătoarei de Dumnezeu!
– Adu-mi cerneală şi hârtie, ca s-o scriu, i-a spus monahul străin.
– Dar nu am nici cerneală, nici hârtie, i-a răspuns gazda.
– Atunci, adu-mi o lespede de piatră, i-a spus părutul străin.

Monahul alergând a aflat o lespede de piatră şi i-a adus-o. Străinul lu-
ând-o, a scris pe ea cu degetul său cântarea mai sus-zisă: „Cuvine-se 
cu adevărat”. Și, – o, minune! – atât de adânc s-au întipărit literele în 
lespedea cea tare, de parcă ar fi fost scrise pe lut moale. Apoi îi spune 
fratelui:
– De astăzi înainte astfel să cântați şi voi, şi toți ortodocşii.
Și spunând acestea, s-a făcut nevăzut, iar călugărul a înțeles că acela a 
fost Îngerul Domnului, trimis ca să ne descopere această cântare înge-
rească a Maicii lui Dumnezeu. De atunci, această cântare îngerească 
s-a răspândit în toată lumea. Iar sfânta Icoană a Preasfintei Născătoarei 
de Dumnezeu, care se afla în acea Chilie unde a avut loc minunea, a 
fost adusă de către Părinții Sfântului Munte în Biserica Protaton. Și 
în ea se află până astăzi aşezată deasupra Tronului de sus, înlăuntrul 
Sfântului Altar, deoarece înaintea acestei icoane s-a cântat mai întâi de 
către Înger această cântare.

Acea Chilie a primit numele de „Axion estin” (traducerea din greceste: 
“Vrednică eşti”), iar valea în care se află acea Chilie, se numeşte de 
către toți până astăzi „Adin” (“a se cânta aşa”), pentru că aici s-a cântat 
mai întâi această cântare îngerească a Maicii lui Dumnezeu.
În fiecare an în Lunea Luminată (a doua zi de Paşti) se face o mare 
procesiune cu Icoana „Axion Estin”. Este cea mai măreaţă procesiune 
a unei icoane făcătoare de minuni din Sfântul Munte. 
Despre mireasma acestei icoane mărturiseşte Sfântul Paisie Aghiori-
tul: „În Lunea Săptămânii Luminate stăteam la arhondaric şi rosteam 

rugăciunea. Deodată am simţit o mireasmă neobişnuită. Am ieşit pe 
hol să văd de unde vine, am mers în biserică, dar nimic. Am ieşit în 
curte, aici mireasma era mult mai puternică. Se auzea bătând toaca. 
Când m-am uitat spre locul de unde se auzea toaca, am văzut un grup 
de părinţi coborând cu icoana Maicii Domnului”

Monica Drăgan                       

*(Acest articol este bazat pe informaţii de la: https://www.crestinortodox.ro)

Rugăciunea Părintelui Arsenie Boca

Tatăl meu din ceruri auzi ruga mea.
Dezleagă toate piedicile ce opresc ca sufletul meu să 
audă glasul Tău în inima mea. 
Arată-mi drumul pe care eu trebuie să merg.
Fii cu mine şi ajută-mă să văd clar adevărul de minciună.
Pe cei aleşi cheamă-i să fie în preajma mea, la necazurile 
mele.
Eu pe Tine te chem să-mi fi povăţuitor şi îndrumător.
Să mă poţi feri de ispitiri şi de gânduri, care mă 
îndeamnă la greşeli crezându-le îndemnurile. 
Ai milă de mine şi dă-mi înţelepciune, să văd clar 
înainte de a înfăptui ceva care nu ar fi pe placul Tău.
Sănătate cer Doamne şi ajutor trupului şi sufletului.
Ţie mă rog Doamne, 

Ajută-mi şi condu-mă spre scopul final al existenţei mele pământeşti. Amin.

Mi-e dor…

Dorul de mamă, de tată m-apasă, 
De fraţi şi surori, de veri şi cumnaţi

Când eram vara-n ogradă cu toţi aşezaţi.
Mi-e dor de gerul iernii năprasnic, 

Când lemnele-n sobă ardeau tot mai straşnic.
Mi-e dor de vară când sub picioare
Ardea pământul cu-ncrâncenare.

Mi-e dor de bunica ce grija-mi-avea
Când Duminica cu mine la slujbă mergea.

Mi-e dor de bunicul care cânta
În sfinte biserici şi mă veghea.
Dorul e greu şi tare m-apasă,

Dorul de casă.

Ana Ansorge
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Părintele Arsenie Papacioc (1914 - 2011) - curajul mărturisirii

Aceasta este crucea pe 
care trebuie să o iei: să-

ţi tai voia și să asculţi. Şi, fra-
ţilor, știţi ce înseamnă cruce: 
să duci ce nu-ţi convine. 
Asta înseamnă!...iar dacă su-
porți crucea cu drag, nu silit, 
e simptomul unei autentice 
smerenii, deci este Duhul 
Sfânt în tine”.
Anul acesta se împlinesc 10 
ani de la mutarea în veşnicie 
a Părintelui Arsenie Papa-
cioc († 19 iulie 2011), măr-
turisitor curajos în temniţele 
comuniste (închis timp de 14 
ani) şi mare duhovnic al nea-
mului românesc.

Născut pe 15 august 1914, chiar în ziua praznicului Adormirii Mai-
cii Domnului, cel ce va deveni părintele Arsenie a primit la botez 
numele Anghel, un nume îngeresc ce parcă prevestea chemarea ci-
nului monahal, căruia îşi va jertfi întreaga viaţă. De altfel, s-a simţit 
atras de Hristos dintru început, chiar din anii copilăriei, impresi-
onându-i pe cei printre care trăia, prin delicateţe şi dragoste. Pă-
rintele Arsenie a stăruit într-o iertare iubitoare întreaga viaţă. N-a 
propovăduit-o doar, ci a risipit-o cu generozitate peste toţi oamenii 
cu care s-a întâlnit. Sufletul curat al părintelui Arsenie Papacioc a 
visat la o ţară „mândră ca soarele de pe cer” şi a crezut mereu în 
„reînvierea neamului românesc”. 
Anii de închisoare îl vor schimba definitiv. Se ruga mult și intens, 
desprins de realitatea temniţei, bucurându-se de mângâierea haru-
lui. Un martor din anii de puşcărie comunistă povestea că, atunci 
când ceilalţi plecau la muncă, pe Anghel Papacioc îl lăsau în celulă 
pentru că era bolnav. „Se ghemuia într-un colţ şi sta aşa ore în şir, 
suflet însetat de dorul iubirii dumnezeieşti. Timpul şi spaţiul se to-
peau în marginea veşniciei. Camarazii intrau uneori, dar el nu îi 
simţea, oricât zgomot ar fi făcut”. Aşa au ajuns să îl respecte toţi ca 
pe un om al lui Dumnezeu, deşi nu era cleric la acea vreme. Drumul 
său era deja ales, căci dorul acesta atât de aprig de Dumnezeu se 
alina într-un singur fel, prin monahism.  
În cazul nepotului de cioban dobrogean, „nebunia pentru Hristos” 
a început la mănăstirea Cozia, unde tânărul Anghel a fost primit, 
fiind numit în scurt timp profesor la şcoala ce funcţiona în incintă. 
Erau anii în care ateismul era injectat în vinele acestui neam, pregă-
tind desertul roşu ce avea să vină la scurtă vreme. De aceea, prima 
lecţie pe care părintele Arsenie a anunţat-o copiilor a fost „Despre 
Iisus Hristos”. Dar Securitatea din Râmnicu Vâlcea s-a sesizat şi pă-
rintele a trebuit să demisioneze. A urmat o lungă peregrinare, timp 
în care a trecut prin mănăstirile Cioclovina, Sihăstria şi Antim, dru-
mul luând sfârşit la mănăstirea Slatina, unde a fost numit egumen, 
sub ascultarea părintelui Ilie Cleopa, care era stareţ.  
Dar poate că cea mai tainică perioadă a vieţii sale a fost cea petrecu-
tă în pustiul din apropierea mănăstirii Sihăstria, alături de prietenul 
şi duhovnicul său, arhimandritul Ilie Cleopa. Discreţia sa l-a oprit, 
tot timpul, să povestească ce s-a întâmplat în solitudinea munţilor 
Neamţului. Sufletul său s-a cufundat atunci în tăcere şi contempla-

re. Cu greu poate intui cineva rugăciunile neîncetate, luptele cu de-
monii sau bucuriile dumnezeieşti pe care le are un sihastru. Ca să 
rezişti, ai nevoie de dârzenia unui martir. Nevoinţa aceasta comună 
i-a unit pe cei doi duhovnici până la moarte. Părintele Arsenie i-a 
purtat o adâncă preţuire părintelui Cleopa, pe care l-a văzut mereu 
ca pe un erou al credinţei, „care a învăţat lumea să ştie să moară”. 
Părintele Arsenie Papacioc a avut mult de suferit, trecând prin puş-
căriile din timpul Mareşalului Antonescu (arestat în 1941) şi mai 
ales prin cele comuniste, unde a pătimit alături de Părintele Daniil 
Sandu Tudor, Părintele Iustin Parvu, Părintele Dumitru Stăniloae, 
Ioan Ianolide, Valeriu Gafencu, Nichifor Crainic, Mircea Vulcă-
nescu, Părintele Nicolae Bordaşiu şi alții. În tot timpul detenţiei 
Părintele a trecut prin închisorile din Braşov, Aiud şi Jilava, cel mai 
mult timp fiind închis la Aiud (1942 -1946 şi 1959 - 1964).
În procesul Rugului Aprins, din noiembrie 1958, părintele Arse-
nie Papacioc primise o condamnare de 20 de ani de muncă silnică. 
Fusese învinuit de „uneltire contra ordinii sociale“, dar autorităţile 
comuniste ştiau foarte bine că principala vină a părintelui era ca-
pacitatea de a îndruma pe calea credinţei în contradicţie totală cu 
aspiraţiile regimului.
După eliberarea din închisoare, petrecută în anul 1964, părintele a 
pribegit prin câteva parohii de mir, până în 1976 când Patriarhul 
Iustinian l-a aşezat la Techirghiol. În micuţa mănăstire de la ma-
lul mării, transformată în oază de rugăciune, părintele şi-a împlinit 
viaţa şi învăţătura. În primul rând a început să spovedească, fiind 
căutat de foarte mulţi credincioşi. Dânsul vorbea permanent simplu 
şi direct, de la inimă la inimă. 
Când era întrebat ce recomandă creştinilor, Părintele Arsenie spu-
nea: „Eu recomand o stare de veselie interioară, lăuntrică, din ini-
mă, o stare ce înseamnă rugăciune neîncetată. O stare de veselie 
adevărată, degajată de problemele vieţii, de problemele cărărilor 
vieţii, ale unuia şi ale altuia. O stare de veselie, cu orice chip. Dacă-i 
întristare, se clocesc ouăle diavolului. E o stare de absenţă, de întu-
necare. Dacă un om nu moare de pe poziţia de trăire, de înălţare, 
de steag, toată creaţia suferă. Noi trăim într-o mare unitate, toată 
creaţia lui Dumnezeu este o unitate. Dacă ne despărţim de marea 
unitate, suntem pe poziţie de anulare, de auto anulare. Deci, reco-
mand o poziţie de trăire. Pentru că tragedia întregii lumi trebuie 
plânsă ca propriile noastre păcate. Și starea de rugăciune înseamnă 
o stare de prezenţă. Eu ca duhovnic ce toată ziua stau de vorbă cu 
lumea care are nevoie de verticalitate, nu recomand nevoinţe. Reco-
mand o stare de prezenţă permanentă, care înseamnă recunoaşterea 
forţelor de bine din tine”. 
Marele duhovnic de la Techirghiol vorbea cu mare evlavie despre 
Sfânta Liturghie şi spunea că aceasta nu se poate compara cu ni-
mic: „Sfânta Liturghie este Cer, este Dumnezeu. În mâna omului, 
bineînţeles. E cel mai important, cel mai mare lucru posibil. Și de 
multe ori mă gândesc ce cinste are omul. Pentru că Dumnezeu a 
creat două lucruri nemaipomenite care nu se pot repeta. A creat 
o Femeie distinsă, care L-a născut pe Dumnezeu şi a creat preoţia 
care-L coboară de Sus şi îl naşte din nou pe Sfânta Masă. Ce ziceţi de 
lucrul acesta? Nu e o coajă de pâine acolo, este un Dumnezeu, este 
o creaţie întreagă! Este chiar Dumnezeu, întrutotul pe Sfânta Masă”.
Părintele Arsenie deborda de optimism. Ucenicilor le spunea 
că, într-o singură zi, poţi ajunge la măsura sfinţeniei, pentru că                       

continuare  în pagina 13
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„în materie de mântuire nu există timp, există veşnicie. Orice 
clipă poate fi un timp şi orice suspinare poate fi o rugăciune. În 
fond, dracul nu are putere, el e un tolerat! Nimic nu este pierdut, 
atâta vreme cât sufletul nu abdică, capul se ridică din nou, iar 
credinţa este în picioare. Iubește și ai încredere în Dumnezeu”.
Mulţi dintre cei care l-au întâlnit sau l-au ascultat pe Părintele 
Arsenie au rămas în suflet cu chipul unui adevărat părinte din 
Pateric, care arăta în orice moment bucuria inefabilă a trăirii au-
tentice în Hristos, fiind mereu capabil să o transmită şi celor din 
preajma lui. Am avut bucuria imensă să slujesc de câteva ori îm-
preună cu Părintele Arsenie la Schitul Techirghiol prin anii 1995 
- 1998, simţind naturaleţea, dăruirea şi înălţarea sa spirituală în 
orice moment al slujbei. Nouă, slujitorilor mai tineri, ne spunea 
să transmitem credincioşilor: „Nu-i supărat Dumnezeu pe noi 
atât de mult pentru păcate, cât este supărat că suntem nepăsă-
tori. Asta trebuie propovăduit la toată lumea”. Am reţinut acest 
îndemn al Părintelui Arsenie şi îl repet adesea credincioşilor la 
scaunul spovedaniei. 
pr. Romică-Nicolae Enoiu

ORICE CLIPĂ A VIEŢII TALE POATE FI UN PAŞTE!

Sensul cuvântului „Paşte” este înainte de toate „trecere”, „transfer”. 
Paştele evreiesc, înainte de întruparea lui Hristos, comemora ieşirea 

poporului iudeu din robia egiptenilor, un eveniment istoric, o elibe-
rare din sclavia unui faraon tiran. Astfel, poporul a ieşit din sclavie şi 
a câştigat libertatea. Prin acţiunea lui Hristos, moartea şi învierea Sa, 
această celebrare pascală este transfigurată şi aprofundată: sărbătoa-
rea Sfintelor Paşti reprezintă eliberarea poporului creştin nu din robia 
unui faraon tiran care a existat cândva în istorie, ci din robia lui Sata-
na, vrăjmaşul lui Dumnezeu care se opune mântuirii fiinţei omeneşti, 
vrând să o împiedice să îşi realizeze vocaţia, aceea de a se uni cu Dum-
nezeu. Paştile înseamnă trecerea la adevărata libertate, trecere care nu 
se mai petrece sub conducerea lui Moise, ci sub cea a lui Hristos, sin-
gurul care ne izbăveşte din orice fel de moarte prin Învierea Sa.
Sfinţii Părinţi din vechime insistă asupra acestui aspect de trecere la 
Viaţă, eveniment sărbătorit liturgic o dată pe an, şi de asemenea, în-
tr-un mod diferit ca manifestare exterioară, în fiecare duminică. Ple-
când de aici, fiecare zi, chiar fiecare clipă din viaţa unui creştin este 
formată din numeroase treceri, uneori infime de la moarte la Înviere. 
Celebrările liturgice îl ajută pe creştin să conştientizeze aceste treceri 
multiple care sunt specifice fiecărei persoane, ca moduri de expresie 
a unui Paşte personal. Găsim aceasta mai ales în scrierile lui Origen: 
„Dacă eşti creştin desăvârşit prin cuvinte, prin fapte şi prin gânduri, 
aduci fără întrerupere cinstire Cuvântului, întrucât Îl socoteşti a fi cu 
adevărat Dumnezeu prin firea Sa şi ai sentimentul că eşti mereu în 
ziua Domnului, că sărbătoreşti o duminică nesfârşită. Iar când te pre-
găteşti pentru viaţa cea adevărată şi te îndepărtezi mereu de plăcerile 
vieţii care înşală pe cei mulţi, (…) atunci nu mai încetezi să sărbătoreşti 
mereu vinerea sau ziua pregătirii. Mai mult, din clipa când ai înţeles 
că Hristos, Paştile noastre, S-a jertfit şi că trebuie să-I prăznuim ziua 
mâncând din Trupul Cuvântului, atunci nu trebuie să existe nici mă-
car o clipă în care să nu sărbătorim Paştile” (Contra lui Celsus, 8, 22). 
În acest fragment, autorul îşi încheie pasajul printr-o aluzie la parti-
ciparea euharistică, o adevărată Înviere personală, şi în acelaşi timp 
comunitară, căci creştinul care participă la Sfintele Taine este în comu-
niune cu toţi ceilalţi participanţi, fie ei aproape sau departe.
Fiecare dintre biruinţele personale zilnice contra înclinaţiilor rele cere 

un efort din partea noastră, 
dar acesta este îndată înso-
ţit de harul Răstignitului 
pe care Îl chemăm în taina 
inimii. A învia duhovni-
ceşte împreună cu Hristos, 
în aşteptarea Învierii celei 
de obşte care se va petrece 
odată cu cea de-a doua ve-
nire a Lui, Parusia (Mt. 25, 
31), este un proces care du-
rează toată viaţa unui creş-
tin. Învierea ne este dată la 
început cu putere, la Bote-
zul nostru, dar trebuie să o conştientizăm, să o actualizăm, nu atât prin 
lupta pe care o ducem noi înşine contra răului care există în noi, ci 
cerând Mântuitorului să lupte în noi. Adevărata luptă este rugăciunea. 
Crucea este strâns legată de Înviere: a trece prin cruce este înfricoşător 
atâta vreme cât persoana se crede singură, dar Hristos a trecut prin su-
ferinţe în grădina Ghetsimani, a îndurat crucea, moartea, punerea în 
mormânt, ca apoi să învieze. Prin acest drum, Hristos a luat asupra Sa 
şi Și-a asumat suferinţele tuturor oamenilor pentru ca aceştia să ajungă 
la Înviere. Dacă cineva este tentat să ocolească crucea, Dumnezeu îl 
va ajuta, puţin câte puţin, să  biruiască în el tot ceea ce I se opune Lui, 
arătându-i că jugul Lui este uşor pentru că e asumat de Dumnezeu 
Care face cu putinţă imposibilul (Mt. 11, 28). Smerenia este cea care ne 
permite să depăşim această dilemă, căci orice mişcare a fiinţei omeneşti 
către mai multă smerenie ne apropie de Hristos. Ne punem cu toţii în-
trebarea asemenea Mântuitorului: „Oare când va veni Fiul Omului va 
mai găsi credinţă pe pământ?” Și ar fi potrivită şi o actualizare a aces-
tei întrebări: Oare mai cred oamenii din zilele noastre în Iisus Hristos, 
Fiul lui Dumnezeu? Este greu să răspundem în locul lor, dar observând 
comportamentul lor pozitiv, lupta fiecăruia, mai ales în aceste vremuri 
incerte, putem să constatăm că mulţi cred în Înviere.
De exemplu, faptul de a se căsători, de a avea copii, exprimă încrederea 
în Dumnezeu şi aici, pe pământ, într-un oarecare viitor, oricare ar fi 
acesta, nu unul strict material, chiar dacă este exprimat în mod diferit 
de la caz la caz. Perioada pascală ne face părtaşi bunătăţilor Împărăţiei 
ce vor veni. Este aşadar o perioadă de bucurie. De exemplu, faptul că 
nu îngenunchem în timpul care se întinde până la Înălţare ne ajută să 
conştientizăm această bucurie a Învierii. Faptul că nu exprimăm stră-
pungerea inimii prin acest gest nu înseamnă că dăm curs liber unei 
debordări; la fel se petrece şi în cazul alimentelor, a căror folosinţă nu 
trebuie să ne conducă până într-acolo, încât să devenim gurmanzi.
Această bucurie a Învierii, exprimată într-un mod aparte de Sfintele 
Paşti, nu lipseşte în restul timpului, ea poate fi păstrată întreg anul dacă 
suntem atenţi la noi înşine. Sfinţii Părinţi numeau Euharistia „medi-
camentul nemuririi” (Sfântul Ignatie al Antiohiei) sau „experienţă a 
Învierii pentru veşnicie” (Sfântul Irineu de Lyon). Creştinul care pri-
meşte înlăuntrul său în mod conştient Cinstitul Trup şi Preascumpul 
Sânge al Domnului cel Înviat poartă în sine această prezenţă sfântă 
care îl face să învieze încă din timpul acestei vieţi pământeşti. Primirea 
Sfintei Euharistii ne dă puterea efectivă a Învierii, nu în sens figurat, ci 
în mod real.
Pr. dr. André Lossky  (profesor de Liturgică la Institutul „Sfântul  
Serghie” din Paris)
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DESPRE CRITICĂ, LIBERTATE ŞI ADEVĂR

Vasile Alecsandri (1821-1890) – trecut la cele veşnice acum 130 de 
ani şi venit pe lume acum aproape două secole, considerat azi de 

unii „analişti postmoderni” poet „minor”, demn de a fi uitat – s-a nu-
mărat printre făuritorii României moderne, deşi nu a fost tocmai un 
model de modestie şi de sfioşenie. Totuşi, spre finele vieții, când i s-a 
atras atenția că Eminescu este de departe deasupra lui, supărat pe to-
nul dizgrațios, vehement şi jignitor al unor critici, a scris câteva versuri 
memorabile: „E unul care cântă mai dulce decât mine?/ Cu-atât mai 
bine țării, şi lui cu-atât mai bine./ Apuce înainte s-ajungă cât de sus./ La 
răsăritu-i falnic se-nchină-al meu apus./ Iar voi, care asupră-mi săgeți 
tocite trageți,/ Cântați, dacă se poate, fiți buni şi nu mai trageți!”. Poezia 
se cheamă „Unor critici” şi, pe vremuri, atunci când încă elevii erau 
învățați de dascălii mai bătrâni ce înseamnă buna cuviință intelectu-
ală, versurile ei erau comentate şi chiar învățate pe de rost la şcoală. 
Natural, generația lui Alecsandri, Eminescu sau Macedonski nu a fost 
una de pension, în care protagoniştii să se fi purtat cu mănuşi unii față 
de alții, dar ce mărturii de umor sănătos, ironie fină, pamflete şi chiar 
diatribe ne-au rămas de la ei!
În deceniile comuniste, polemicile au fost controlate, iar limbajul de-
cent (câteodată „de lemn”) a fost impus de ideologii regimului. Decen-
ța era adesea artificială şi vegheată de cenzură. Totuşi, era. Azi, însă, 
după redobândirea libertății, pe lângă multele dezlănțuiri benefice, 
salutare şi chiar pline de har, s-a dezlănțuit şi ura față de aproapele 
nostru, față de autoritate, față de ordine, față de valoare şi chiar față 
de opinia celuilalt. Istoricii studiază, între altele, şi alteritatea, adică fi-
ința privită din punct de vedere diferit de ea însăşi. Dincolo de această 
accepțiune de dicționar, mulți înțeleg prin alteritate acceptarea celui 
diferit de tine, considerarea ființei/ființelor umane sub toate fațetele ei/
lor, mai luminoase sau mai puțin luminoase. Fireşte, acceptarea celuilalt 
este numită de mulți, în mod curent, toleranță, chiar dacă şi sensul aces-
tei noțiuni a suferit mari modificări de-a lungul vremii. Comunismul nu 
a predicat nici alteritatea şi nici toleranța, decât de fațadă şi doar atunci 
când era absolut necesar. De trei decenii, ne străduim să eradicăm aceste 
abuzuri şi să revenim la democrație. Democrația înseamnă, între altele, 
ascultarea vocii majorității, chiar dacă nu suntem de acord cu ea. Să ne 
amintim pentru ce au luptat şi (în parte) au murit, cei care s-au aflat 
pe străzi în decembrie 1989 şi care nu ştiau atunci despre vreo lovitură 
de stat, despre vreo conspirație străină a marilor sau micilor puteri sau 
despre vreo recrudescență viitoare a (neo)comunismului. Au strigat cu 
toții „Libertate!”, iar libertatea înseamnă şi acceptarea pluralității opini-
ilor. Ne-am plâns mereu că regimul trecut a impus un singur partid, o 
singură ideologie, o singură credință ateistă, o singură direcție în cultură 
şi că a interzis sau asuprit alte curente filosofice decât materialismul, că 
a combătut credința şi că a persecutat biserica, că a interzis unele con-

fesiuni, că i-a închis şi ucis pe unii credincioşi manifeşti, că a dărâmat 
biserici, că a confiscat proprietăți (inclusiv bisericeşti) etc. În naivitatea 
unora dintre noi, cu optimismul moderat al iubitorilor de cultură şi de 
spiritualitate, am crezut că toate acestea s-au sfârşit.
Or, din păcate, pe lângă atâtea lucruri bune şi eliberatoare, constatăm, 
cum spuneam, în această societate a noastră, o nelimitată invazie de 
ură în comunitate, manifestată – din partea unora – printr-un conți-
nut visceral, veninos, pe de o parte, dar şi printr-un limbaj suburban, 
grobian, ruşinos şi înjositor, pe de altă parte. Că ne umplem câteodată 
de ură, să spunem că aşa este omenesc, dar să revărsăm această ură în 
comunitate în forme inadecvate, reprobabile şi ofensatoare este diabo-
lic. Ura are în vedere deopotrivă persoane/personalități, grupuri şi in-
stituții. Persoanele (personalitățile) care ne deranjează sunt căutate la 
origini, la familie şi la înaintaşi, cu metode demne de Inchiziție sau de 
dictaturile secolului al XX-lea. Marota care persistă de trei decenii este 
apartenența – reală sau inventată – la „securitate”, la partidul comunist, 
la UTC, la pionieri şi chiar la „Șoimii Patriei”. Grupurile sunt îndată 
catalogate drept naționaliste, bigote, subversive, masonice, patriotice, 
tradiționaliste, autohtoniste, şi câte altele. Instituțiile, mai ales cele în 
care, în acord cu sondajele de opinie, opinia publică are încredere, adi-
că Biserica, Armata, Academia Română, sunt terfelite, maculate, acu-
zate de felurite vini, de la colaboraționism comunist până la implicare 
prea pronunțată în comunitate. Comunismul ne-a ținut sub obroc şi 
a pus la zid credința românilor şi biserica lor. Oare ne-am cucerit 
libertatea ca să lovim dur şi jignitor în credință şi în biserică? Cui fo-
loseşte această atitudine dacă nu distrugătorilor de statui, nostalgicilor 
comunişti, neocomuniştilor, inamicilor valorilor europene şi demo-
cratice. Oare am abolit un fel de intoleranță ca să o înlocuim cu un set 
de intoleranțe? Adevărul şi dreptatea – scoase din context şi luate în 
mod absolut – nu prețuiesc nimic în lumea noastră omenească fără 
bunătate şi iubire față de cel de lângă tine.
Critica este un lucru firesc într-o societate democratică, ea fiind de 
la sine înțeleasă, dar intoleranța nu mai este. Iar limbajul grobian nu 
are ce să caute în Cetate. Existau şi în trecut numeroşi frustrați, eşuați, 
incapabili de performanță, inculți, semidocți, analfabeți autodeclarați 
genii, existau destui stupizi, idioți şi proşti, dar ei rămâneau în limitele 
lor locale, în grupuri restrânse, neavând acces la mijloacele de comuni-
care în masă, ca să-şi exhibe ura în forme neadecvate. Lumea lor limi-
tată îi cunoştea şi îi trata ca atare, drept marginali, nenorociți, bătuți de 
soartă. Astăzi, însă, oricine are acces la publicitate. Cel mai bine a ex-
primat acest lucru marele om de cultură Umberto Eco: „Mijloacele de 
difuzare în masă dau legiunilor de idioți dreptul să vorbească, pe când 
odinioară ei vorbeau numai într-un bar, după un pahar de vin, fără să facă 
rău comunității. După aceasta, ei erau repede reduşi la tăcere, dar acum ei 
au acelaşi drept să vorbească precum un câştigător al Premiului Nobel. Este 
invazia idioților”. Dincolo de asprimea cuvintelor, în spatele lor se ascunde 
un mare adevăr. Cuvântul idiot nu însemna la origine (în greaca veche) cre-
tin, tâmpit, imbecil, ci pur şi simplu „cel ce îşi vede de treburile sale” sau cel 
care „nu participă la treburile politice”. De multe ori, cei care nu participau 
la viața politică – adică la lupta pentru putere – erau educați şi inteligenți, 
dar preferau alte forme de implicare în comunitate. Umberto Eco dă, însă, 
termenului de idiot conotația curentă actuală. Să ne înțelegem bine: astăzi 
nu toți cei care critică în chip ofensiv şi josnic, fără discernământ, personali-
tățile, grupurile şi instituțiile sunt idioți. Unii sunt foarte instruiți, penetranți 
şi chiar culți, dar cu atât mai periculoşi, distructivi, malefici.
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COPIII, FRAGEDE PERLE DE MODELAT

Veacul se presimte a fi din ce în ce mai tulburat pentru întreaga 
umanitate şi sub toate aspectele existenței: material, moral, cultu-

ral şi spiritual. Furtuni, taifunuri, explozii şi năboiri de ape, la propriu, 
dar şi la figurat, în corespondență perfectă! Tulburător şi cumplit de 
actual îmi sună în minte un paragraf din Cântarea a 9-a a Canonului 
cel Mare, izvodire minunată a Sfântului Andrei, Păstorul Critului: „Le-
gea a slăbit, Evanghelia nu lucrează şi toată Scriptura în tine (suflete) 
nu este luată în seamă”.
Oare nu aici suntem? Noi, omenirea? Legea este amenințată la tot 
pasul de fără-de-legea tuturor devierilor de la normalitatea universal 
valabilă (nu aceea considerată ca atare de o minoritate de orice fel şi de 
oriunde!). Evanghelia răsună adesea în hăul unor inimi goale de orice 
simțire, încăperi unde nu mai locuieşte Dumnezeu, sau poate chiar 
unul cu înfățişarea terifiantă a fiarei apocaliptice. Cât despre Scriptură, 
ea este învăluită în fumul gros al neştiinței, al necercetării, al nonsen-
sului aplicat ca o pecete anihilantă.
Iată, deci, cât de actuală şi oportună este inițiativa Bisericii în sensul 
revizuirii, îmbogățirii şi activării susținute a educației religioase, bazată 
pe preceptele creştinismului, ale Ortodoxiei în cazul nostru, concen-
trate în doar câteva concepte esențiale: credință, nădejde (în Dumne-
zeul Trinitar) şi dragoste (de Dumnezeu şi de aproapele). De fapt, în 
virtuțile-sinteză numite de Sfântul Apostol Pavel. Cu o întrebare nece-
sară şi care impune răspuns: de unde vom începe?
„Se spune că perlele, imediat ce le scoți din mare, sunt ca apa. Dacă 
pescarul care le scoate din cochilie e priceput, pune în palmă picătura 
aceea şi mişcându-şi mâna cu atenție, în toate direcțiile, o modelează 
şi îi dă o formă foarte frumoasă. Dacă perla proaspăt scoasă apucă să 
se întărească, el nu-i mai poate da ce formă doreşte. Când un material 
e moale, e foarte uşor de modelat şi ia orice formă şi orice chip doreşti. 
Dacă însă apucă să se întărească definitiv, nu-i deloc uşor să-i schimbi 
forma sau înfățişarea” (Sfântul Ioan Gură de Aur, „Despre educația co-
piilor”). Sfântul Părinte vede aşadar sufletul copilului putând a fi mo-
delat asemeni perlei abia scoase din mare. Iar modelarea, trebuind să 
înceapă la o vârstă cât mai fragedă.

Suntem provocați, iată, la a for-
mula câteva posibile întrebări şi o 
eventuală concluzie, logică şi, tot-
odată, de importanță hotărâtoare. 
Care ar fi întrebările? Dacă, de că-
tre cine şi cum se poate „modela”, 
în zilele noastre, sufletul copilului 
folosindu-se metoda prelucrării 
perlei, invocată de Sfântul Ioan 
Hrisostom în această splendidă 
alegorie?
Măiestria bijutierului îi este 
atribuită mamei
Prima concluzie şi cea mai la înde-
mână: măiestria bijutierului îi este 
atribuită mamei! Cum? Prin câteva etape sau trepte de familiarizare a 
pruncului cu lumea înconjurătoare sub aspectul ei concret, obiectual, 
tangibil, perceptibil la nivelul senzorialului. Apoi, pe treapta cea mai 
de sus, va apărea obligatoriu ideea că există Cineva, acolo sus, Care 
ne iubeşte - Care îl iubeşte - chiar mai mult decât mama, tata, frații, 
bunicii. Și acel Cineva Se numeşte Doamne-Doamne! Dumnezeu este 
Cel care l-a creat şi l-a încredințat părinților pentru a-l creşte mare, 
cuminte, bun şi astfel mereu iubit de El şi de semeni.
Până când încă n-au apărut, oricât de îngăimate, greu inteligibile, pe 
buzele copilului, cuvintele, mama e cea care vorbeşte, îi vorbeşte des-
pre toate acestea. Mama îi arată şi numeşte o floare, un pom, o pasăre, 
soarele, luna şi chiar dacă la început numai pentru impactul imagistic, 
al culorilor, icoanele! Da, ne-am apropiat! Ca în jocul copilăriei noastre 
„de-a baba-oarba”, când, legați la ochi cu o batistă, eram provocați să 
aflăm un obiect ascuns într-un loc anume de prietenii noştri de joacă. 
De câte ori ne apropiam pe bâjbâite de locul cu pricina, dacă obiectul 
nu se afla acolo, ni se striga: apă! apă! Iar strigătele de: foooc, foooc! ne 
semnalau că obiectul ascuns se află pe-aproape. Vă amintiți, nu-i aşa? 
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Nu cred că ne-am cucerit, cu mari sacrificii, dreptul de a vorbi liber 
în societate, ca să semănăm furtună, să jignim constant, să respingem 
aproape orice şi pe oricine, profitând de extinderea fără precedent 
a formelor de comunicare. Din păcate, într-o societate debusolată, 
lipsită de cultură generală, ademenită de falşi profeți, educată pre-
car sau needucată, asemenea atitudini de denigrare permanentă, de 
condamnare fără drept de apel, de virulență în limbaj pot să prindă, 
pot să fie ispititoare, pot să producă rod. Tot Umberto Eco spunea că 
„prostia este infinit mai fascinantă decât inteligența” şi că „inteligența 
are limitele ei, prostia nu”. Prin urmare, un comunicator public se 
cuvine să aibă precauțiile sale şi să se ferească de grosolănie, de mi-
tocănie, de mojicie. Toți oamenii şi toate instituțiile pot şi trebuie să 
treacă prin furcile caudine ale criticii – în fond, nu suntem niciunii 
dintre noi realități perfecte, edenice – dar felul şi forma criticii sunt 
foarte importante într-o lume civilizată. Într-o asemenea lume, tre-
buie să existe loc şi pentru cutume, pentru pelerinaje, pentru tradiții, 

pentru credință şi formele sale de manifestare, ca şi pentru autoritate 
şi ordine. Iar autoritatea este cu atât mai respectată cu cât instituțiile 
care o incumbă sunt mai prestigioase. A săpa mereu prestigiul auto-
rității recunoscute înseamnă a lucra la disoluția comunității.
Din păcate, acest adevăr şi această constatare nu ne va feri pe viitor de 
excese, dar ne-ar putea face mai precauți. Există legi juridice care îngră-
desc libertatea greşiților noştri, dar, mai presus de ele, sunt legi morale 
care, odată încălcate, ucid libertatea tuturor. Comunicatorii ar putea 
lua seamă la un set de rigori etice şi estetice, care pornesc de la anumite 
virtuți şi valori consacrate, ajungând până la regulile de bază ale ora-
toriei. Receptorii ar trebui să fie mai vigilenți şi să nu ia de bune toate 
aserțiunile exprimate în spațiul public, chiar şi atunci când vin dinspre 
„formatori de opinie” notorii. Nu am naivitatea să cred că aceste cuvin-
te ale mele vor schimba tonul unora dintre critici. Dar, îngăduiți-mi să 
exprim în final încrederea în forța adevărului omeneşte posibil: „Poți 
să păcăleşti câțiva oameni tot timpul şi toți oamenii o perioadă, dar nu 
poți să păcăleşti toți oamenii tot timpul” (Abraham Lincoln).
Acad. Prof. Dr. Ioan Aurel Pop
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Menirea creştinului într-o lume secularizată

Temeiul mântuirii şi îndumnezeirii noastre este Sfânta Treime, comuni-
une de Persoane, sursă a iubirii iradiante, care îl atrage şi îl antrenează 

pe om într-un permanent dialog al iubirii. Izvorul desăvârşirii şi îndum-
nezeirii credinciosului este Iisus Hristos, Dumnezeu-Omul, de care ne fa-
cem părtaşi prin harul Duhului Sfânt. Dumnezeu cel transcendent ni se 
comunică din iubire nesfârşită şi perfectă în Duhul, prin energiile necreate, 
pentru ca noi să-L putem experia real şi să ne facem părtaşi puterii Lui lu-
crătoare în noi. Credinţa în Dumnezeu unic în fiinţă şi întreit în Persoane 
este singura mântuitoare şi îndumnezeitoare, bază a comuniunii noastre. 
Spiritualitatea şi slujirea socială trebuie văzute în unitatea lor profundă, 
pentru că ambele ţin de însăşi menirea Bisericii şi se intercondiţionează 
reciproc, fiind cele două dimensiuni ale mântuirii omului în Iisus Hristos 
prin lucrarea Duhului Sfânt în Biserică. Adevărata comuniune umană se 
dezvoltă după modelul Sfintei Treimi, structură a supremei iubiri; fiecare 
om cuprinde în sine întreaga umanitate şi este chemat să participe la Trupul 
tainic al lui Hristos, expresie a iubirii pe care o poartă lui Dumnezeu şi se-
menilor. Persoana umană însetată după relaţii vii, iubitoare şi nesfârşite cu 
alte persoane, devine sursă a veşniciei persoanelor în comunitatea şi comu-
niunea lor, gândită şi trăită plenar(1) . Spiritualitatea, rezultat al comuniunii 
omului cu Dumnezeu, face prezentă în inima omului legătura acestuia cu 
El, în mod ontologic, prin cuvânt, prin puterea Lui şi firea sa. Oricât de mult 
am înainta către El, apropierea noastră de Dumnezeu şi ridicarea noastră 
la înţelegerea Lui nu se realizează dacă Dumnezeu însuşi nu ne îmbracă 
în cele proprii Lui. Chiar străbătuţi de puterea Lui, nu putem lepăda fiinţa 
noastră creată; devenim dumnezei după har, nu după fiinţă(2) .
Spiritualitatea creştină ortodoxă autentică este rodul iubirii şi implică atât 
comuniunea omului cu Dumnezeu cât şi participarea acestuia la viaţa lu-
mii şi a semenilor pe care îi slujeşte şi cărora li se dăruieşte. Suntem datori să 
cultivăm bucuria de a dărui, prin care chipul nostru capătă strălucire, des-
chidere şi „bună mireasmă” spre a se asemăna cu Dumnezeu. Slujirea creş-
tină îşi primeşte puterea dăruirii faţă de semeni şi societate din relaţia vie şi 
fiinţială a omului cu Dumnezeu pe care o implică spiritualitatea autentică. 
Sfânt şi desăvârşit, haric şi uman se întrepătrund şi realizează o slujire co-
mună a lui Dumnezeu şi a tuturor întreolaltă. Prin energiile necreate proce-
sul de îndumnezeire nu mai cunoaşte bariere între natural şi supranatural 
iar credincioşii pot experia eliberarea lor spirituală şi pot gusta din frumu-
seţea vieţii divine la care sunt chemaţi în Iisus Hristos; procesul de renaştere 
spirituală a omului în Hristos este cel mai bun răspuns pe care credinciosul 
îl poate da tendinţelor materialiste care domină societatea contemporană 

în detrimentul valorilor spirituale. Responsabilitatea omului este un dat on-
tologic deoarece el este creat după chipul lui Dumnezeu pentru a ajunge la 
asemănarea cu El. Fiul S-a întrupat şi S-a făcut om asemenea nouă, afară 
de păcat, pentru ca să refacă şi să reînnoiască pe cel asemeni Lui. Prin co-
muniunea omului cu Dumnezeu consecinţele profundei crize spirituale ale 
societăţii contemporane ar trebui diminuate; sexualitatea exacerbată, mala-
divă şi degradantă, violenţa promovată şi întreţinută prin multiple mijloace, 
drogurile, izolarea faţă de lume şi de problemele ei, mutaţia culturală, criza 
ecologică sunt doar câteva dintre constantele crizei spirituale contempora-
ne, care promovează ignorarea prezenţei şi lucrării lui Dumnezeu în lume 
şi produc o destabilizare interioară a omului; pentru depăşirea acesteia şi 
revenirea la valorile creştine autentice este necesar să se acorde o mai mare 
importanţă relaţiei Dumnezeu-om-creaţie prin care s-ar putea realiza re-
stabilirea firii umane şi transfigurarea lumii. Iubirea de Dumnezeu şi de 
semeni se susţin reciproc, se cuprind una în alta. „Deci prin cea dintâi se 
poate împlini şi a doua; iar prin a doua se poate reveni iarăşi la cea din-
tâi; cel ce iubeşte pe Domnul, iubeşte ca urmare şi pe aproapele. «Căci cel 
ce Mă iubeşte pe Mine, zice Domnul, va păzi poruncile Mele» (Ioan XIV, 
23). «Iar porunca Mea aceasta este: ca să vă iubiţi unul pe altul, precum Eu 
v-am iubit pe voi» (Ioan XV, 12). Iar cel ce iubeşte pe aproapele, satisfăcând 
iubirea faţă de Dumnezeu, primeşte în sine harul Lui”(3) . Lucrarea lui Iisus 
Hristos în lume este continuată prin misiunea dinamică şi înnoitoare, dătă-
toare de putere şi viaţă a Bisericii, a cărei menire este înnoirea omului spre 
mântuire, prin predicarea Cuvântului şi apostolatul social, pentru ca astfel 
să dobândească împărăţia lui Dumnezeu. Misiunea Bisericii este parte a 
naturii acesteia, este extinderea în lume, în timp şi spaţiu, a lucrării lui Hris-
tos, Care a venit să mărturisească adevărul şi pentru adevăr (cf. Ioan 18, 
37) şi astfel, lumea „viaţă să aibă şi din belşug să aibă” (Ioan 10, 10). Într-o 
lume dominată de ură şi violenţă, individualism şi consumism, agresivita-
te şi erotism, Biserica este chemată să promoveze valorile autentic creştine 
şi dimensiunea lor spirituală, astfel încât toţi cetăţenii să devină conştienţi 
de ele, să le trăiască, dar să fie şi responsabili înaintea lui Dumnezeu şi a 
oamenilor pentru faptele lor; secularizarea, lipsa oricărei semnificaţii a va-
lorilor religioase pentru societate, nu afectează Biserica ci pe membrii ei, 
mădularele ei vii. Pentru depăşirea acestei stări este nevoie de o adevărată 
renaştere culturală, de educaţie solidă, de depăşirea dezechilibrelor actuale, 
de asumarea unor responsabilităţi şi de de participarea tuturor cetăţenilor 
la reconstrucţia societăţii. Principala exigenţă şi preocupare a misiunii Bi-
sericii este predicarea veştii celei bune, a Evangheliei lui Hristos. Răspunsul 
crediciosului este convertirea prin credinţă, poartă a mântuirii şi început al 
încorporării noastre, ca mădulare ale Bisericii, în Hristos Cel înviat. Vestea 
cea bună prin care mărturisim Adevărul, pe Dumnezeu adevărat, poate fi 
transmisă nu doar prin cuvinte ci şi prin mărturia vieţii sfinţite de harul 
dătător de viaţă al Duhului Sfânt. În Biserică, spaţiul în care se realizează co-
muniunea deplină cu Dumnezeu, credinciosul realizează, în mod organic 
şi activ, comuniunea cu semenii. Fiecare credincios are dreptul şi datoria 
de a contribui la răspândirea şi păstrarea credinţei, de a duce mai departe 
vestea cea bună, căci „Viaţa veşnică aceasta este: Să Te cunoască pe Tine, 
singurul Dumnezeu adevărat, şi pe Iisus Hristos, pe Care L-ai trimis” (Ioan 
17, 3). În mintea credinciosului trebuie să răsune mereu cuvintele Sfântului 
Apostol Pavel: „... dacă eu binevestesc Evanghelia, nu am de ce să mă laud; 
fiindcă asupra mea stă trebuinţa. Că vai mie dacă nu voi binevesti! Că dacă 
fac aceasta de bunăvoie, am plată; dar dacă o fac fără de voie, am doar o 
sarcină ce mi s-a încredinţat” (1 Corinteni 9, 16-17). Creştinul, înmulţind 
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darurile cu care Dumnezeu l-a înzestrat, prin cuvinte şi fapte, prin iubirea 
lucrătoare a credinţei şi dăruire de sine se face un misionar al Lui, ves-
tind şi slujind planului de mântuire în Iisus Hristos; fiecare îl poate face 
pe Hristos lucrător în el însuşi şi simţit de semeni, căci El lucrează prin cei 
care-I cred Lui. Fiecare dintre noi este chemat să-şi improprieze valorile 
creştine pentru a da răspuns în faţa problemelor vieţii. Cel ce se pune în 
slujba semenilor se aseamănă cu Hristos, care S-a dăruit omenirii pentru 
ca toţi oamenii să se îmbogăţească cu viaţa Lui: „... El, bogat fiind, pentru 
voi a sărăcit, ca voi cu sărăcia Lui să vă îmbogăţiţi” (2 Corinteni 8, 9). Ast-
fel, credinciosul intră în comuniune cu Dumnezeu, se întăreşte spiritual 
şi devine mai profund în relaţiile sociale pe care le stabileşte; el caută ne-
încetat ca să îl experieze pe Dumnezeu personal într-o bucurie nesfârşită; 

astfel se arată odată în plus dragostea infinită pe care Dumnezeu o are 
pentru oameni şi prin care cheamă şi dragostea noastră personală, ca prin 
ea să ne întâlnim şi să ne unim cu El.
Prof. dr. Corina-Maria Scridon 
------------------------------------------------------
(1) Iubirea faţă de Persoanele supreme alimentează şi iubirea in-
ter-umană, dornică să se dăruiască, să primească şi să fie primită. 
(2) Stăniloae, Preot Profesor Dr. Dumitru, Spiritualitatea ortodo-
xă. Ascetica şi Mistica, Editura Institutului Biblic şi de Misiune al 
Bisericii Ortodoxe Române, Bucureşti, 1992, p. 21-22.
(3) Sfântul Vasile cel Mare, Regulae fusius tractatae, Răsp. 7, Mig-
ne, P. G., XXXI, 917, apud Prof. Pr. D. Stăniloae, Temeiuri dog-
matice şi duhovniceşti pentru viaţa monahală de obşte, în Studii 
Teologice, seria II-a, sept. – oct., anul IV, 1952, p. 372, nota 6
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Tot astfel, copilul, deşi nelegat la ochi, se află totuşi doar la prea frage-
da percepție față de lumea înconjurătoare. De aceea, mama e cea care 
îl familiarizează cu lucrurile, ființele, animalele, plantele, oamenii, cu 
un cuvânt - lumea! - prin cuvinte pe care ea i le repetă rar, cu multă 
răbdare, pentru ca să i se fixeze în memorie. Apoi urmează testul gra-
dului de recepționare şi întipărire în mentalul copilului, atât a ceea 
ce reprezintă acele obiecte, cât şi în pronunțarea numelui lor. Astfel 
pruncul începe să experimenteze minunatul instrument de comuni-
care: limba, respectiv limbajul vorbit.
Îngerul păzitor
Aşadar, iată primele operațiuni necesare întru modelarea „perlei” vii, 
care este mintea şi sufletul copilului. La materialul didactic, nelipsit 
din acest proces, se adaugă treptat alte informații. Între ele, foarte 
important este, spuneam, să-L cunoască, într-o reprezentare iconică, 
desigur, pe Doamne-Doamne, Căruia I se adaugă treptat Măicuța 
Domnului, cu Iisus Prunc în brațe, îngerii şi sfinții. Cel despre care îi 
vorbeşte de la început mama este îngerul păzitor. Despre acesta co-
pilul află că, deşi nu-l vede, este mereu lângă şi prin preajma lui, din 
clipa în care pruncul a fost botezat. Atunci când e vorba să meargă 
„să facă nani”, copilul va fi liniştit de mama cu aceste cuvinte: „Cul-
că-te cuminte, că îngeraşul e cu tine. El nu pleacă nici o clipă de lângă 
pătuțul tău, te păzeşte mereu”.
Mai târziu, când cuvintele încep să înflorească desluşit pe buzele co-
pilului, lumea însăşi prinde contur şi semnificație, cunoaşterea ia for-
ma bucuriei inocente şi exuberante la vederea culorilor, a formelor, a 
sunetelor şi mai ales a luminii. Nimic nu încântă un copil, provocân-
du-i chiote de bucuroasă uimire şi impulsul sau dorința de a atinge 
cu mâna, cum face orice sursă de lumină. Urmează o nouă treaptă: 
însuşirea şi rostirea de către prunc a cuvintelor care dau nume lucru-
rilor, lumii înconjurătoare. Sunt numite, de pildă, jucăriile: păpuşa, 
ursulețul, pisica etc.
Am putea spune, într-un nevinovat joc al imaginației, că fiecare 
prunc, făcând acest exercițiu de vorbire şi de însuşire a limbajului, 
îl aminteşte pe Adam, chemat de Dumnezeu să dea nume celor cre-
ate de El?! Se va auzi apoi acel nume rostit la început de mama, cu 

un profund fior de evlavie, preluat apoi, instinctiv, de copil: Doam-
ne-Doamne. Dar, până atunci, în momentul de răsfăț dulce al serii, 
când vine „Moş Ene pe la gene”, mânuța dreaptă a copilului e purtată 
cu gingăşie de mâna mamei sau a bunicii, însemnând pe trupuşo-
rul plăpând, în brațele iubitoare sau îngenuncheat în pătuț, semnul 
Sfintei Cruci.
Prima rugăciune
Apoi? Apoi… aici se arată cu adevărat măiestria „bijutierului”, a ma-
mei! Dacă între numele rotunjite, prin repetarea plină de dragoste 
şi răbdare, a intrat în vocabular şi îngerul păzitor, nu-i decât un pas 
până la momentul sublim când acest suflețel, aflat în plină ascensi-
une formativă duhovnicească, îl va rosti şi îi va adresa prima rugă-
ciune. Astfel, intră în viața copilului, încă de la 1-2 anişori, un nume, 
o persoană şi mai ales o rugăciune! Prima rugăciune: „Îngerelul”! 
Trebuie să precizăm că această micuță rugăciune nu face parte din 
literatura şi programul liturgic propriu-zise ale Bisericii. Ea este, însă, 
izvodită din prinosul de credință şi gingăşie sufletească al poporului 
român, creator de adevărate perle de artă în toate domeniile: cântec, 
poezie, îmbrăcăminte tradițională şi, nu în ultimul rând, forme pro-
prii, impresionante, de manifestare a evlaviei, a credincioşiei. Putem, 
aşadar, presupune că această rugăciune s-a plămădit în timp ca o mi-
cuță soră geamănă cu perla folclorului românesc, doina (melodia şi 
textul acesteia), despre care se spune: „Doina din ce s-o făcut?/ Din-
tr-o gură de mic prunc:/ L-o lăsat muica dormind,/ L-o aflat doina 
zicând” (Maria Tănase).
Trebuie să menționăm aici un fapt de maximă importanță, dar şi 
prilej de bucurie pentru cei care iubesc şi păstrează cu grijă valorile 
culturale şi spirituale ale poporului român. Cu câţiva ani în urmă, la 
sesiunea Comitetului Interguvernamental al Convenţiei UNESCO 
pentru Salvgardarea Patrimoniului Cultural Imaterial, doina a fost ac-
ceptată ca element de patrimoniu cultural imaterial, reprezentativ pen-
tru teritoriul ţării noastre. N-am putea considera oare, printr-o liberă 
extensie, ca fiind deopotrivă element de patrimoniu cultural imaterial 
- şi mai mult: spiritual! - reprezentativ pentru credința poporului nos-
tru şi micuța, dar atât de substanțială rugăciune: „Îngerelul”?

Lidia Popiţa Stoicescu 

continuare  din pagina 15
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„În tot locul stăpânirii Lui, binecuvintează suflete al meu pre Domnul” (Ps. 103)

Am întâlnit pentru prima oară în Zürich credincioşi din celelalte 
biserici ortodoxe surori la Duminica Ortodoxiei, în biserica grea-

că de pe malul Limmatului. Fără să înțeleg rugăciunile slujbei, recu-
noşteam cântarea bizantină şi ştiam că toți îi spuneam lui Dumnezeu 
„Doamne, strigat-am...”. Un sentiment nou de căldură şi simpatie m-a 
cuprins față de aceia care, deşi în altă limbă, se rugau la fel ca şi mine 
lui Dumnezeu. La fel ca şi mine, îşi trăiau poate singuri credința zi 
de zi, la facultate sau la serviciu, fără să poată spune cuiva „Doamne, 
ajută!”, „Post binecuvântat!” sau „Hristos a înviat!”. Dumnezeu mi-a 
arătat în acea fericită duminică, precum lui Ilie, că are încă mulți sluji-
tori neştiuți în orice loc de sub soare. Și nu m-am mai simțit stingheră 
în noul oraş.
A doua oară ne-am revăzut la sărbătoarea Sfinților Felix, Regula şi 
Exuperantius, ocrotitorii din antichitate ai Zürichului. Am perceput 
atunci viața ortodocşilor în acest oraş care îi uitase pe sfinți ca un fel de 
recuperare a timpului: după 500 de ani de înstrăinare în catolicism şi 
alți 500 de împietrire în protestantism, un alt neam ortodox reîncălzea 
vatra vechilor sfinți ai locului. Și sfinții, la rândul lor străini cândva 
pe aceste meleaguri, ne luau pe toți sub ocrotirea lor ca să ne ducă la 
Hristos. Din ziua aceea am avut o bucurie nespusă în a mă închina de 
câte ori treceam pe lângă Wasserkirche sau Grossmünster, locul mar-
tiriului şi al îngropării sfinților. Dacă până atunci îmi trecea săptămâna 
anevoios, aşteptând vecernia de sâmbătă ca să mă pot închina într-o 
biserică ortodoxă, încet-încet oraşul s-a umplut de locuri de pelerinaj. 
La biserica sârbă, la icoana făcătoare de minuni a Maicii Domnului 
din Hilandar. La biserica rusă, la racla cu multe-multe moaşte, cu 
Sfântul Nicolae şi Sfântul Ioan Maximovici. La Wasserkirche, la piatra 
mucenicilor. Și nu în ultimul rând la biserica noastră, la racla Sfintei 

Ecaterina, la care de atâtea ori am alergat pentru ajutor. Nu, pentru 
mine Zürich nu este un oraş protestant sau secularizat, ci este un oraş 
sub acoperământul sfinților, clădit pe moaştele mucenicilor. În jocul 
puternic de reclame luminoase, bisericile strălucesc ca stelele şi îmi lu-
minează drumurile, îmi rânduiesc popasurile de odihnă.
Tot la Zürich am văzut pentru prima dată cum se sfințeşte firea ape-
lor la Botezul Domnului. Pe malul lacului, într-o seară rece şi tăioa-
să de ianuarie, un sobor de preoți şi o mulțime mare de credincioşi 
slujeau sfințirea mare a apei. Și nu se binecuvântau doar cei de față, 
cei care luau aghiasmă acasă sau chiar cei mai râvnitori, care intrau 
în apa aproape înghețată, ci de jur împrejurul malurilor „tot sufletul 
creştinesc întristat care are nevoie de mila şi ajutorul lui Dumnezeu”. 
Ba chiar toată natura care suferă de prea multă bunăstare şi împietrirea 
noastră se adapă din harul lui Dumnezeu şi tot pământul se sfințeşte. 
Cu adevărat tot pământul e al lui Dumnezeu şi tuturor le poartă de 
grijă cu iubire.
Au trecut ani până am ieşit din mica mea lume ortodoxă est-euro-
peană şi am aflat că oamenii născuți în aceste locuri nu sunt cu to-
tul străini de Dumnezeu. Ca în martiriul Sfinților 40 de mucenici din 
Sevastia Armeniei, când vreun sărman împresurat de frig şi prigoană 
se leapădă vremelnic de crucea lui Hristos, un altul dintre neamuri 
Îl mărturiseşte pe Mântuitorul şi umple locul în biserica luptătoare. 
Întâlnirea cu occidentalii veniți la Ortodoxie m-a smerit adânc şi îmi 
va fi aducere aminte a puținătății mele în toate zilele vieții mele. Cât 
de mult am primit de la Dumnezeu crescând în biserică, înțelegând 
slujbele şi predicile, putând să citesc orice carte pentru suflet, să mă fo-
losesc de pilda atâtor oameni înduhovniciți! Și ce socoteală va trebui să 
dau la Judecată pentru aceşti talanți! Mult am primit şi mult am îngro-
pat... Iar aceşti oameni rupți de Ortodoxie şi chiar de orice dumnezeu 
din neam în neam au ieşit curajoşi ca Avraam din mijlocul poporului 
lor, ca să se lipească de Hristos. Cu sudoare au dobândit talant după ta-
lant şi mai mult l-au lucrat pe fiecare. Dacă au aflat o carte de folos, au 
citit-o şi pus-o în practică. Dacă au găsit o biserică ortodoxă, au mers 
cu râvnă la slujbe să primească har fără măcar să înțeleagă limba. Dacă 
au aflat un duhovnic, l-au luat călăuză spre mântuire.
Datorită lor i-am cunoscut mai târziu şi pe sfinții elvețieni. Cu ani în 
urmă poate aş fi ridicat din umeri la numele sfinților din Apus, căci 
nu le-am văzut niciodată în calendare iar despre viața lor foarte mul-
te s-au uitat. Astăzi pot însă da mărturie că ei sunt vii între noi, ca 
toți sfinții din biserica biruitoare. Că Sfinții Mucenici Felix, Regula şi 
Exuperantius revarsă bucurii duhovniceşti asupra pelerinilor care îi 
cinstesc în fiecare an pe 11 septembrie. Că Sfânta Cuvioasă Verena nu 
sălăşluieşte doar în mormântul ei de la Bad Zurzach, ci face minuni 
şi astăzi ca acum 1700 de ani şi răspunde cu mare milă celor care i se 
roagă, ca o altă bună şi iubitoare Maică Parascheva. Și că mulți alții şi-
au găsit loc în icoana tuturor sfinților elvețieni.
Noi toți aflați în biserică la vârsta adultă am avut la un moment dat un 
soi de convertire. Crescând dincolo de credința copilăriei şi frămân-
tarea adolescenței, ne-am asumat Ortodoxia ca pe credința noastră 
proprie, mai mult decât un obicei moştenit de la părinți şi bunici. Și 
ne bucurăm să punem paşii spre biserica noastră săptămână de săptă-
mână fiindcă putem mărturisi ca şi localnicii din Sihar, de lângă puțul 
lui Iacob, că noi înşine L-am cunoscut pe Hristos ca Dumnezeu. Pe 
Acesta să ne ajute sfinții să Îl mărturisim prin însăşi viața noastră, „în 
tot locul stăpânirii Lui”. Amin!
Iulia Cârjeu
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  CATEHISM - DESPRE TAINA SFÂNTULUI BOTEZ

Sfântul Botez este întâia dintre Tainele Sfintei Biserici; este uşa prin 
care se intră în Sfânta Biserică. Și numai ajungând membri ai Bisericii 

lui Hristos ne putem învrednici şi de primirea celorlalte Sfinte Taine.
Taina Sfântulul Botez a fost aşezată de Mântuitorul Iisus Hristos prin 
cuvintele: «Mergând, învăţaţi toate neamurile, botezându-le în numele 
Tatălui şi al Fiului şi al Sfântului Duh» (Matei 28, 19). Acestea le-a grăit 
după Învierea Sa din morţi.
Dar Taina Sfântului Botez nu este numai uşa prin care se intră în Bi-
serica lui Hristos, ci şi pentru câştigarea împărăţiei lui Dumnezeu, aşa 
cum însuşi Mântuitorul zice: «De nu se va naşte cineva din apă şi din 
Duh, nu va putea să intre în împărăţia lui Dumnezeu.» (Ioan 3, 5).
Sfântul Ioan a botezat la Iordan, dar botezul lui nu era Taină, ci închi-
puia doar curăţirea de păcate prin credinţă şi pocăinţă; el era mai mult 
un îndemn la pocăinţă, un semn văzut şi pregătitor spre cele ce aveau 
să vină, cum mărturiseşte chiar Sfântul Ioan Botezătorul: «Eu unul vă 
botez cu apă spre pocăinţă, dar Cel ce vine după mine este mai puter-
nic decât mine; Acesta vă va boteza cu Duh Sfânt şi cu foc»(Matei 3, 
11). Mai târziu şi Sfântul Pavel, întâlnind în calea sa pe unii care primi-
seră botezul lui Ioan, i-a întrebat: «Primit-ați voi Duhul Sfânt când aţi 
crezut? lar ei au zis către el: Dar nici n-am auzit, dacă este Duh Sfânt. Și 
el a zis: Deci în ce v-aţi botezat? Ei au zis: În botezul lui Ioan. Iar Pavel 
a zis: Ioan a botezat cu botezul pocăinţei, spunând poporului să creadă 
în Cel ce avea să vină după el, adică în Iisus Hristos. Și auzind ei, s-au 
botezat în numele Domnului Iisus» (Fapte 19, 2-5).
Partea văzută a Tainei Sfântului Botez constă din afundarea de trei ori 
în apa sfinţită a celui ce se botează şi în rostirea cuvintelor: «Botează-se 
robul lui Dumnezeu (N) În numele Tatălui, amin, şi al Fiului, amin, şi al 
Sfântului Duh, amin; acum şi pururea şi în vecii vecilor, amin».
Efectele primirii Tainei Sfântului Botez sunt: iertarea păcatului strămoşesc 
şi a tuturor păcatelor săvârşite înainte de Botez în situaţia celor ce se botea-
ză mai târziu; renaşterea, sau naşterea la o viaţă nouă duhovnicească, viaţa 
de curăţie şi sfinţenie; de asemenea, primirea în sânul Sfintei Biserici, adică 
numărarea celui botezat între fiii ei, putându-se împărtăşi de toate celelal-
te Sfinte Taine şi de bunurile sufleteşti pe care Sfânta Biserică le dăruieşte 
membrilor ei. De aici şi denumirile date Tainei Sfântului Botez: «baie», «iz-
vor sfânt», «luminare», «renaştere», «naştere din nou», «sfinţire», «pecetea 
lui Hristos», «baia vieţii», «baia renaşterii», «baia pocăinţei». Botezul şterge 
şi vina şi pedeapsa pentru păcate, dar el nu nimiceşte şi urmările păcatului 
strămoşesc, cum sunt: slăbirea voinţei şi înclinarea spre rău, pofta inimii, 
suferinţele, bolile şi moartea.
Săvârşitorii Tainei Sfântului Botez sunt episcopii şi preoţii, căci lor le-a în-
credinţat Mântuitorul Iisus Hristos puterea de a săvârşi Sfintele Taine. Nu-
mai în caz de nevoie poate boteza şi diaconul, iar în cazuri cu totul deosebite 
poate face acest lucru şi un simplu credincios, având însă grijă să rostească 
cuvintele care arată că lucrarea se face în numele Sfintei Treimi. În acest caz, 
dacă cel botezat trăieşte, trebuie chemat preotul pentru citirea rugăciunilor 
din rânduiala Botezului şi administrarea Tainei Mirungerii şi Împărtăşaniei.
Dacă sunt unii creştini din afara Bisericii Ortodoxe care spun că nu 
trebuie să botezăm pe prunci, pentru că ei nu au păcate şi, mai ales, 
pentru că nu pot să mărturisească credinţa lor, noi rămânem la practi-
ca noastră, veche cât Biserica, de a boteza pe prunci, practică înteme-
iată şi pe Sfânta Scriptură şi pe Sfânta Tradiţie şi pe raţiune. Aceasta, 
pentru că Taina Sfântului Botez este absolut necesară pentru mântuire, 
de la care nu pot fi excluşi nici copiii. Primitorii Tainei Sfântului Bo-
tez sunt toţi cei nebotezaţi, de orice vârstă ar fi ei, toţi fiind întinaţi de 
păcatul strămoşesc (Fapte 16, 14-15; 16, 33; 1 Cor. 1, 16). Chiar din 

timpul Sfinţilor Apos-
toli se săvârşea botezul 
copiilor.
Dacă botezul ne cu-
răţeşte în primul rând 
de păcatul strămoşesc, 
oare trebuie să uităm că 
şi copiii se nasc cu acest 
păcat? Știm ce spune 
psalmistul: «Întru fă-
rădelegi m-am zămislit 
şi în păcate m-a născut 
maica mea» (Ps. 50, 6). 
Știm ce spune şi Sfântul 
Apostol Pavel: «De ace-
ea, precum printr-un 
om a intrat păcatul în 
lume şi prin păcat moartea, aşa moartea a trecut la toţi oamenii, prin 
acela în care toţi au păcătuit» (Rom. 5, 12). Acest lucru cunoscându-l, 
că toţi ne naştem cu păcatul strămoşesc, avem noi siguranţa că un 
prunc va trăi până la vârsta când poate să cunoască şi să mărturisească 
credinţa în Hristos, pentru ca atunci să-l botezăm? 
Iar dacă ne referim la vremurile străvechi, la Tradiţia Bisericii, vedem 
că de atunci, din secolele I, II şi III se practica botezul copiilor. Sfinţii 
Părinţi arată în scrierile lor că Biserica a primit de la Apostoli obişnu-
inţa de a administra botezul şi pruncilor.
În ceea ce priveşte faptul că pruncii nu pot să-şi mărturisească credinţa 
creştină, Biserica are ca garant pe naşii care-i primesc la botez, care 
mărturisesc pentru aceştia credinţa creştină rostind Crezul şi care îşi 
iau îndatorirea ca finii lor să fie crescuţi de ei în credinţa Bisericii.
Ca să facă mărturisirea de credinţă, nasului i se cere să fie bun credin-
cios, să fie mai în vârstă. Părinţii pruncului nu pot fi naşi. Este bine ca 
pentru fiecare nou botezat să fie numai un naş.
Naşul are îndatorirea să îngrijească de viaţa sufletească a finului său, 
învăţându-l, la vremea cuvenită, adevărurile dreptei noastre credinţe 
spre a face din el un bun credincios, mădular sănătos al Sfintei Biserici. 
Dar şi finul este dator cu ascultare şi cu respect faţă de naş, în aceeaşi 
măsură cum îi ascultă pe părinţii săi trupeşti.
Există şi un Botez al muceniciei sau al sângelui (Matei 10, 32; 16, 25), cunos-
cut în cele dintâi veacuri creştine, înţelegând prin el moartea martirică, în 
persecuţii, pentru Mântuitorul Iisus Hristos. Sfinţii Părinţi îl socotesc ase-
menea Botezului din apă şi din Duh, uneori chiar mai de preţ decât acesta 
(Sfântul Grigorie Teologul).
Mai cunoaştem şi Botezul dorinţei care constă în dorinţa arzătoare a cui-
va de a ajunge membru al Sfintei Biserici, ducând o viaţă de pocăinţă şi în 
virtute. Dacă dintr-o pricină oarecare fără voia lui nu ajunge să primească 
botezul prin apă şi prin Duh, el e socotit botezat cu Botezul dorinţei.
Taina Sfântului Botez nu se repetă. Căci «este un Domn, o credinţă, un bo-
tez» (Efes. 4, 5) şi «Mărturisesc un botez spre iertarea păcatelor», rosteşte 
cel ce primeşte Sfânta Taină a Botezului (Art. 10 din Simbolul Credinţei). 
Într-adevăr, după cum cineva nu se naşte trupeşte decât o singură dată, tot 
asemenea naşterea sufletească nu poate fi decât una singură. Numai dacă a 
fost găsit un prunc şi nu se ştie sigur dacă a fost sau nu botezat, atunci acesta 
este botezat condiţionat, folosindu-se formula «dacă n-a fost botezat». Deci 
nici aici nu se săvârşeşte un al doilea botez.
Catehism Ortodox/PER



Parohia Ortodoxă Română Sfântul Nicolae din Zürich 
Wehntalerstrasse 451, CH-8046, Zürich, c/o Pfarrei St. Katharina 
www.bor-zh.ch

PREOT PAROH ROMICĂ-NICOLAE ENOIU 
Tel./Fax: +41 52 3435491; Natel: +41 76 5120452; 
Email: r-enoiu@gmx.ch 
Slujbele se săvârşesc în Cripta Bisericii Catolice St. Katharina din Zürich. 

Şcoala Parohială: În fiecare duminică la orele 10.30 (cu excepția vacanțelor 
şcolare). Contact Email: scoalaparohiala.zurich@yahoo.com
Donații, contribuții: 
IBAN: CH85 0483 5035 8248 3100 0, SWIFT/BIC: CRESCHZZ80H,  
Konto: 80-500-4,  Rumänisch-Orthodoxe Kirchgemeinde St. 
Nikolaus, Wehntalerstr. 451, 8046 Zürich 

Migros

32, 62

32, 62

Coop

stația 
Einfangstrasse 

Zürich 
A�oltern
stație tren

Regensdorf

P

Zürich HB

Regulastr
asse

Wehntalerstrasse

In Böden

A1
ieșirea 61

direcția de mers

P parcare biserică

Biserica Catolică 
St. Katharina

Parohia noastră are nevoie de o biserică proprie şi în acest scop s-a deschis un cont bancar special.
DEVENIŢI CTITORI, SPRIJININD ACHIZIŢIONAREA UNEI BISERICI ORTODOXE ROMÂNE ÎN ZÜRICH!
Donațiile se fac în contul:
CREDIT SUISSE - IBAN: CH31 0483 5035 8248 3100 2, SWIFT / CRESCHZZ80A
Für eine rumänische Kirche in Zürich

Anului omagial al pastoraţiei românilor din afara României şi a Anului comemorativ al 
celor adormiţi în Domnul; valoarea liturgică şi culturală a cimitirelor

La finalul Sfintei Liturghii săvârşite în Catedrala Patriarhală la 1 ianuarie 2021 Preafericitul Părinte 
Patriarh Daniel a prezentat icoana acestui an omagial, zicând: „Sunt trei sfinţi care s-au născut pe 

teritoriul ţării noastre, dar au mers în afara ţării în misiune, în lucrare duhovnicească. Sfântul Cuvios 
Ioan Casian a fost hirotonit diacon de către Sfântul Ierarh Ioan Gură de Aur. Era originar din Dobrogea 
şi a trăit la sfârşitul secolului al 4-lea şi în prima jumătate a secolului al 5-lea. Un alt sfânt dobrogean, Cu-
viosul Dionisie Exiguul, a trăit la sfârşitul secolului al 5-lea şi în prima parte a secolului al 6-lea. Sfântul 
Cuvios Ioan Iacob a trăit în secolul 20, a trecut la Domnul în anul 1960 şi moaştele lui au fost descoperite 
intacte 20 de ani mai târziu, în 1980. El a fost trecut în rândul sfinţilor de către Patriarhia Română şi apoi 
de către Patriarhia Ierusalimului. Aceşti trei sfinţi de origine română nu au mormintele în ţară, ci printre 
străini: Sfântul Ioan Casian are mormântul la Marsilia, în Franţa. Sfântul Dionisie Exiguul, părintele 
erei creştine, este înmormântat undeva în Italia, nu se ştie precis locul. Sfântul Ioan Iacob, numit şi Noul Hozevit, are moaştele la Mănăstirea «Sfântul 
Gheorghe» din Hozeva, Israel. Aceşti trei sfinţi de origine română sunt în mod deosebit rugători pentru poporul român şi ocrotitori ai românilor ple-
caţi printre străini. Sfântul Ioan Casian este un părinte al Bisericii nedespărţite, el cunoştea foarte bine limba latină, pentru că provenea din populaţia 
daco-romană din Dobrogea. Dar, în acelaşi timp, a cunoscut foarte bine şi limba greacă. De aceea a călătorit în Egipt şi în părţile Răsăritului şi apoi s-a 
stabilit în Galia, Franţa, şi a întemeiat două mănăstiri la Marsilia. A elaborat mai multe scrieri duhovniceşti, mai ales pentru monahi. Dionisie Exiguul, 
un alt dobrogean, a trăit un secol mai târziu şi a fost printre cei mai învăţaţi oameni ai timpului său. A fost consilier pentru 10 papi la Roma, a organizat 
biblioteca Bisericii Romane şi a cerut Papei Ioan, pe la anul 530, să nu se mai numere anii de la întemeierea Romei sau din timpul lui Diocleţian, ci de 
la Naşterea lui Hristos. Acest român dobrogean cunoştea atât de bine limba greacă şi limba latină, încât ţinea în faţă un text în limba greacă şi vorbea în 
latină sau invers, atât de repede şi atât de cursiv traducea. Sfântul Dionisie Exiguul a fost un erudit, dar în acelaşi timp a fost şi unul dintre cei mai pos-
titori şi nevoitori călugări. Se spune despre el că era foarte învăţat, cunoştea foarte bine ştiinţele vremii sale, dar mai ales era foarte smerit. Postea mult, 
se ruga mult, dar nu judeca pe nimeni. El s-a numit, din smerenie, Dionisie Exiguul. Acest cuvânt a fost tradus drept cel smerit. Când Sfântul Sinod l-a 
trecut în rândul sfinţilor, i-a păstrat numele aşa cum l-a dorit el, Exiguul. Aceşti sfinţi români au avut smerenia drept cea dintâi virtute şi în acelaşi timp 
evlavie şi credinţă puternică. De aceea socotim că este necesar să avem în vedere îndemnul Sfântului Ioan Iacob, care este pictat în mijlocul icoanei, 
scris pe un pergament: Fii pribegi ai ţării mele,/ Necăjiţi printre străini,/ Nu uitaţi menirea voastră/ De români şi de creştini. Cu alte cuvinte, prin acest 
îndemn, el îi cheamă pe toţi românii care se află printre străini să nu-şi piardă identitatea de neam şi de credinţă. Toţi sfinţii români sunt ocrotitori ai 
românilor din afara României, dar am ales pentru această icoană trei cuvioşi care au o istorie şi o experienţă deosebită”.
                                                       Patriarhia Română
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